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 حذف  حذف 

»مهدی باکری« »مهدی باکری« 
اولین پروژه  اولین پروژه  
خالص سازهاخالص سازها

آرمان امروز: »ســید ابراهیم رئیســی« در مصاحبه با ان بی سی 
نیوز گفت دولت جمهوری اسلامی درباره چگونگی هزینه کردن ۶ 
میلیارد دلار از پول های آزادشده ایران از کره جنوبی تصمیم گیری 
خواهــد کرد که به عنوان بخشــی از توافق با آمریــکا برای تبادل 
زندانیان انجام شد.وی همچنین در این گفت وگو، درباره وضعیت 
شهروندان آمریکایی آزاد شده از زندان که اکنون در حبس خانگی 
به ســر می برند، گفت که توافق تبادل زندانیــان در زمان خودش 

اجرایی خواهد شد و این افراد کاملا در سلامت ...

 ایران در استفاده از منابع 

آزاد شده »مختار« است
علی جنتی: شورای نگهبان 

ردصلاحیتم می کند

 آبروریزی بین المللی 

در حد لالیگا  

»آرمان امروز«، در آستانه اعلام نتایج پیش ثبت نام انتخابات مجلس بررسی می کند:

معیارهای یک نماینده شایسته مجلس
آرمـان امـروز: یکـی از دغدغه هـای رایـج برای آنهایی کـه قصد حضور در انتخابـات را دارند انتخـاب افراد 
شایسـته برای تصاحب کرسـی نمایندگی اسـت تا باتوجه به تخصصی که دارند، بتوانند گره های جامعه 

و نظـام را بـاز کنـد. باتوجه به اینکه حدود 23 هفته تا انتخابات مجلس شـورای اسـلامی زمان باقی مانده 
اسـت بحث بر سـر چگونگی حضور افراد متخصص نقل محافل شـده اسـت. البته به این ...

آرمـان امـروز:  در آخریـن تحـولات پیرامون توافقـات و مذاکرات ایران و آمریکا، سـفیر ایـران در قطر اعلام 
کـرد تهـران و واشـنگتن در مراحل نهایی اجرای توافق تبادل زندانیان هسـتند. »حمیـد رضا دهقانی« در 

ادامـه دیدارهـای خداحافظـی خـود با مقامـات قطر، با »محمـد الخلیفی« وزیـر مشـاور در وزارت خارجه 
قطـر دیـدار و رایزنـی کـرد. او در ارتبـاط با این دیـدار در صفحه احتماعی ایکس نوشـت: »با مـرور ...
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ابرپروژهکریدورهایفراقارهای
منطقــه  و  جهــان 
تحــولات  خاورمیانــه 
حساس، دقیق و عمیقی را 
در جهت توسعه ائتلافات 
آمریکا  بلوک بندی  های  و 
تجربه می  کند. پیشــران 
این تحــولات نیز دو اولویــت آمریکا یکی 
جهانی و دیگری خاورمیانه ای است. اولویت 
جهانی آمریکا تقابل با چین و مهار آن است 
و نه روســیه، که تقابل با آن از نظر آمریکا 
جهانی نیســت و فعلا به باتــلاق اوکراین 
کشــانده شــده و بلوک ناتــو در صرافت 
زمین گیر کــردن آن در این نقطه اســت. 
غایت آمریــکا از این تقابل هم تقویت نظم 
جهانی تک قطبی و رفع چالش های جدی 
فراروی آن اســت.  اولویــت خاورمیانه ای 
آمریــکا نیز ادغــام تدریجی اســرائیل در 
منطقــه و در نهایت ایجاد نظمی منطقه ای 
است که پیش درآمد آن همین عادی سازی 
روابط در سطح منطقه با اسرائیل است که 
واشنگتن چند ســالی است تلاش می کند 
آن را به روند مســلط منطقه ای تبدیل کند 
و کلیدی ترین پلان آن عادی ســازی میان 
اســرائیل و عربستان است. اقتصاد و امنیت 
دو کلید واژه هر دو نظم پیشــگفته است و 
از این منظر می توان به رونمایی از ابرپروژه 
کریدورهای سبز فراقاره ای در نشست گروه 
20 در هند نگریســت که قرار اســت هند، 
خاورمیانــه و اروپا را از طریق خطوط ریلی 
و کشــتیرانی، کابل های داده پرســرعت و 
خطوط انرژی بــه یکدیگر متصل کند. این 
طــرح خروجی مذاکرات بی ســر و صدای 
آمریکا از ژانویه گذشــته با هند، عربستان، 

امارات و اسرائیل است... 

سرمقالهسرمقاله
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با امضای وزیر خارجه آمریکا کلید خورد؛  

آغاز شمارش معکوس برای تبادل زندانیان

آرمان امــروز: انتخابات 
جدال های  میدان  همواره 
غیرمنتظره است که گاهی 
هم به حاشیه رانده می شود. 
در هفته های گذشته یکی 
کهنه کار  سیاستمداران  از 
از واژه »انتخابات پررمز و 
راز« برای دوازدهمین دوره 
استفاده  مجلس  انتخابات 
کــرد که هرچــه به جلو 
می رویم بیشــتر به عمق 
این جمله می رسیم. رقابت 
گویا بین دو گروه اســت 
یکی تندروهای با انگیزه و 
یکی دیگر معتدل با تجربه. 

پیش از این در...

صابر گل عنبری

ادامه در صفحه 3

8

2

2

2
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یادداشتهایادداشتها
یدالله کریمی پور
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3

4

8

1

چراژاپنعلیه
ماموضعگیری

کرد؟

بررسیایده
وارداتخودروی

کارکرده

مردی
ازخاندان

هنر

ابرتحولات
روابط
عمومی

ابرتحولات یک مفهوم استراتژیک است که لازم است برای حرکت در مسیر 
درست آن را فهمید. این مفهوم در روابط عمومی به معنای درک روابط عمومی 
آینده و آینده روابط عمومی اســت. در این یادداشت به هشت گزاره با عنوان 

ابرتحولات روابط عمومی اشاره می شود.
1.جهانی سازی یا جهانی شدن

جهانی شدن و البته جهانی بودن مفهومی است که قدمتی تاریخی دارد اما 
در علوم ارتباطات با طرح دهکده جهانی )Global Village(  مارشال مک لوهان در توصیف 
آینده جهان، بیشــتر مورد توجه قرار گرفت. مک لوهان با طرح این اصطلاح نشان می دهد که 
چگونه جهان توســط فناوری الکتریکی کوچک می شود. به هر حال این مفهوم یعنی جهانی 
شدن یک ابرتحول است و برای روابط عمومی ها به این معناست که جهانی اندیشیدن یک الزام 

و اجبار است.
2.برجسته شدن نقش عموم

واژه روابط عمومی از دو کلمه روابط و عموم تشکیل شده است )Public Relations(. به 
این معنا که عموم مرکز و محور روابط عمومی است.

سیر تاریخی رابطه روابط عمومی و عامه مردم نشان می دهد که سهم و نقش عموم با رشد 
فناوریهای ارتباطی و رســانه های اجتماعی از ارتباط بیشتر و بیشتر شده است. بطوری که می 
توان گفت سازمانها مخاطب عموم )افکار عمومی( شده اند نه اینکه عامه مخاطب سازمانها؛ زیرا 
مخاطب بالغ شــده است و مدیریت محتوا را در دست گرفته است. در اینجا باید اشاره شود که 
روابط عمومی ها لازم است اهمیت افکار عمومی را در پیشبرد و پیشرفت سازمان برای مدیران 

تبیین کنند.
3.انقلاب تولید محتوا

پیش بینی مک لوهان به وقوع پیوسته است: "پیام همان رسانه است". حجم تولید محتوای 
صوتی و تصویری و نوشــتاری به حد انفجار رسیده است. تکنولوژیهای نوین هم به این موضوع 

بیشتر کمک کرده است. اینجا بایستی بلوغ ارتباطات )یا جامعیت کانالهای ارتباطی( را در شرایط 
فعلی یادآور شد و بیان کرد که تولید اخبار و اطلاعات بی هدف و تنها حجمی و انبوه دیگر کارساز 

نیست. بلکه راهبرد روابط عمومی ها بایستی تولید محتوای جریان ساز باشد.
4.ارتباطات بحران و رسانه های اجتماعی

ابرتحول دیگری که دامنگیر روابط عمومی هاست قرار گرفتن سازمانها روی گسل بحرانها یا 
روی قله آتش فشان است. گسلی که هر لحظه ممکن است شهرت و اعتبار سازمانها را به چالش 

می کشد. زیرا رسانه های اجتماعی گسترش یافته است و مهار آنها امکان پذیر نیست.
5.شفافیت سازمانی 

موضوع شــفافیت سازمانی امروز در جهان پیشرفته موضوعی پذیرفته شده و یکی از عوامل 
مدیریت بحران است. مشکلی که سازمانهای ایرانی و روابط عمومی سازمانهای ما نسبت به آن 

بی توجه هستند. 
هنوز تا الکترونیکی شدن خدمات سازمانهای ایرانی فرسنگها راه داریم. خدمات آنلاین بخصوص 
در ارگانهای دولتی ضعیف است و حتی ساده ترین اطلاعات مورد نیاز مردم در وبسایتهای بیشتر 
سازمان قرار نمی گیرد و مردم سرگردان در خیابانها و طبقات ادارات هستند. شفافیت سازمانی 
یک عمل اخلاقی محسوب می شود و یک تاکتیک پیشگیرانه برای بحرانها. زیرا مشارکت عمومی 

را تقویت می کند و اعتماد به سازمان را افزایش می دهد.
روابط عمومی ها بایســتی کانالهای ارتباطی و اطلاع رسانی و پاسخگویی با مردم را ترویج و 

تسهیل و تقویت کنند.
6.مسئولیت اجتماعی جهانی

زمین با ابرچالش انرژی، آلودگی، خشکسالی روبرو شده است. سازمان ملل کشورها را متعهد 

کرده است که به کمک یکدیگر یک تریلیون اصله درخت در زمینهای غیرکشاورزی برای نجات 
زمین کشت کنند. در واقع مسئولیت اجتماعی در قبال محیط زیست پررنگ تر شده است و لازم 
است روابط عمومی ها در ترویج گفتمان مسئولیت اجتماعی جهانی نقش آفرین باشند و سازمان 
و کارکنان را برای پیوستن به جریان نجات زمین بسیج کنند. البته که بایستی اشاره کرد که این 
مهم در شرکتهای صنعتی اهمیت بیشتری پیدا کرده است و روابط عمومی های بخش صنعت در 

این زمینه )انرژی پاک و انرژیهای تجدید پذیر و اقتصاد سبز( مسئولیت بیشتری دارند.
7. روابط انسان و ربات

از جمله ابرتحولاتی که بشر، سازمانها و روابط عمومی ها بزودی با آن روبرو می شوند همزیستی 
انسان با رباتهای انسان نماست. این موضوع برای روابط عمومی از آن جهت مهم است که روابط 
عمومی، بهبودبخش روابط انسانی سازمان است و در آینده با این مسئولیت با چالش جدیدی در 

روابط سازمانی کارکنان روبرو خواهیم شد.
آیا لازم است کارکنان پیشاپیش آگاهی کسب کنند؟ و آیاهای دیگر....  

8. هوش مصنوعی
هوش مصنوعی یک ابرتحول برای جهان و یک پیشرفت حتمی برای روابط عمومی است در 

حوزه:
-نظرسنجی، افکارسنجی و سنجش عواطف مشتریان و افکارعمومی.

-پاسخگویی آنلاین، سریع و دقیق به مشتریان
-شناخت علاقه های رهبران فکری و اینفلوینسرها

-و....
در پایان بایستی یادآوری شود که درک و فهم ابرتحولات نیاز به تفکر بلندمدت و بلندپروازانه 
در روابط عمومی دارد و نمی توان با غرق شده در اقدامات دست و پاگیر  روزمره و همچنین بر 
مبنای تفکرات و دانش و تجارب گذشته درک درستی از ابرتحولات داشت و البته که نمی توان 

به آینده سازمان کمک کرد.

ابرتحولات روابط عمومی
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و شهادت امام رضا )ع( را تسلیت عرض می کنیم 

 دکتر احمد 
یحیایی ایله ای

ء

 واکاوی سند  واکاوی سند 
 چشم انداز  چشم انداز 
بعدی ایرانبعدی ایران

تجرد قطعی 
به دختران 
روستایی 
رسید!
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عضو مجمع تشخیص:
باید در سیاست های کلی

 تجدیدنظر شود
صدر«،  »ســـیدمحمد  امـــروز:  آرمان 
دیپلمات پیشـــین و عضو مجمع تشـــخیص 
مصلحت نظـــام  با اشـــاره بـــه چالش های 
داخلـــی و خارجی کـــه ایران با آن دســـت 
به شـــفقنا گفت: »چالش  به گریبان اســـت 
خیلـــی جـــدی در منطقه نداریـــم و چالش 
ایران بیشـــتر در خـــارج از منطقه اســـت. 
چالـــش ایـــران، بین المللـــی و مربـــوط به 
تحریم هـــا و قطعنامه هـــای ســـازمان ملل و 
همچنین مســـایلی اســـت کـــه در ارتباط با 
موضوع هســـته ای و موشـــکی ایران اســـت. 
نکتـــه مهمی کـــه در اینجا وجـــود دارد 
اســـت که متاســـفانه کشـــورهایی که  این 
تمایـــل دارند با ایـــران ارتبـــاط بگیرند، به 
دلیـــل بحث تحریـــم ها نمی تواننـــد روابط 
خود با ایران را گســـترش دهنـــد لذا گمان 
می کننـــد که اگر ایـــن ارتباط برقرار شـــود 
ممکـــن اســـت تحریم ها بـــر آنهـــا اثرگذار 
باشـــد. بنابراین، چالش هـــای منطقه ای ایران 
تحـــت تاثیـــر چالش های بین المللی اســـت 
قطعنامه های  و  تحریم هـــا  بحـــث  عمدتاً  که 
تحریمی ســـازمان ملل اســـت کـــه از دوره 
آقـــای احمدی نژاد شـــروع شـــد و همچنان 

دارد.« ادامه 
او در پاســـخ به این ســـوال کـــه با توجه 
بـــه تغییـــرات با ســـرعتی کـــه در قدرت 
اجتماعی،  علمـــی،  اقتصـــادی،  سیاســـی، 
نظامی و تکنولوژیکی منطقه شـــاهد هستیم. 
در  تحـــولات  مهم تریـــن  شـــما  نظـــر  به 
تا 20  ســـاختار حکمرانی منطقه طـــی 10 
ســـال آینده چگونه اســـت؟ گفـــت: »تمام 
چین،  عربستان،  جمله  از  منطقه  کشـــورهای 
ترکیـــه و باقی کشـــورهای جنـــوب خلیج 
فـــارس، حرکت رو به رشـــدی دارنـــد و به 
لحاظ اقتصادی در حال پیشـــرفت هســـتند. 
این مســـیر را طی  همه کشـــورهای منطقه 
برای  رســـیده اند  نتیجه  ایـــن  به  و  می کنند 
باید  پیـــدا کنند  بین المللی  اینکه موقعیـــت 
به  باشـــند  بالایی داشـــته  اقتصادی  رشـــد 
ســـرمایه گذاری  دنبال  به  هـــم  دلیل  همین 
خارجـــی هســـتند و هـــم جذب ســـرمایه 
خارجـــی را دنبـــال می کننـــد و مرتب در 

انتخابات  آرمان امروز، گروه سیاســی: 
همواره میدان جدال های غیرمنتظره اســت 
که گاهی هم به حاشــیه رانده می شــود. در 
هفته های گذشــته یکی از سیاســتمداران 
کهنه کار از واژه »انتخابات پررمز و راز« برای 
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس اســتفاده 
کرد که هرچه به جلو می رویم بیشتر به عمق 
این جمله می رسیم. رقابت گویا بین دو گروه 
اســت یکی تندروهای با انگیزه و یکی دیگر 
معتدل با تجربه. پیش از این در گزارشــی با 
تیتر »دوئل انتخاباتی محصولی و لاریجایی« 
بــه رویارویی ایــن دو شــاخه اصولگرایی 
پرداختیم ولــی گویا رفته رفتــه باید دایره 
رقابت را باز کنیم. حالا نوبت به مشــاور علی 
لاریجانی رسیده است که عمق خالص سازی 
شاخه تندرو را به شــهروندان نشان دهد. او 
در مصاحبه  بــا یکــی از پایگاه های خبری 
مدعی است که پروژه خالص سازی در ایران 
از روزهای جنگ و با هدف قرار دادن مهدی 
باکری آغاز شــده است و همچنان هم ادامه 
دارد. او همچنین به نزدیکی جبهه پایداری و 
رییس جمهور پیشین اشاره ای دارد. »منصور 
حقیقت پور«، سیاستمدار و نمانیده پیشین 
مجلس شورای اسلامی درباره نسبت »جبهه 
پایداری« و »محمود احمدی نژاد«، از ابتدای 
انقلاب ســال 57 تا پروژه قهر یازده روزه به 
پایگاه خبری تازه نیوز می گوید: »پایداری ها 
زمانــی که احمــدی نژاد در دوره ریاســت 

جمهوری اش قهر کرد و 11 روز خانه نشین 
بود، فاصله ای با احمدی نژاد پیدا کردند اما 
آن فاصله موقتی بود. زیرساخت فکری اینها 
از مرام و مســلک مجموعه ای در قم نشأت 
می گیرد. هر چند پایــداری و احمدی نژاد 
می گویند با هم نیستیم اما رفتارشان نشان 
می دهد که بین آنها چسبندگی وجود دارد. 
آقای محصولی ثــروت مولتی میلیاردی اش 
را از اتوبان احمدی نژاد به دســت آورد، چه 
زمانی که احمدی نژاد در اســتان اردبیل بود 
و امتیاز سوآپ را به آقای محصولی داد، چه 
زمانی که آقای احمدی نژاد در شهرداری بود 
و مجوز ساخت برج های آنچنانی در منطقه 
یــک را به آقای محصولــی داد و چه زمانی 
آقای احمدی نژاد در دولت بود و محصولی به 
عنوان وزیر کنار احمدی نژاد قرار داشت. آقای 
احمدی نژاد و آقــای محصولی فعالیت های 
مشترک شــان را از دانشــگاه علم و صنعت 
شــروع کردند، بعد این فعالیت ها را ســپاه 
غرب کشــور و کردستان استمرار دادند. بعد 

ادامه همکاری شــان را به استانداری اردبیل، 
شــهرداری تهران و سپس دولت نهم و دهم 
بردند.« مشاور علی لاریجانی و معاون پیشین 
نیروی قدس سپاه در همین مورد و با اشاره به 
اختلافات بین دبیرکل کنونی جبهه پایداری 
با شــهید مهدی باکری ادامه داد: »خصلت 
خالص ســازی از همان ابتــدا در این آقایان 
وجود داشت. شرایطی که آنها برای آقا مهدی 
در لشکر عاشورا در غرب کشور ایجاد کردند 
در آینده بیشتر آن را باز می کنیم. شاید بتوان 
گفت آقا مهدی اول مظلوم پروژه خالص سازی 
ایــن آقایان بود. تهمت هایی به این شــهید 
بزرگوار به لحاظ سیاســی زدنــد که باعث 
رنجش روحی آقا مهدی شد. این آقایان حتی 
با اعتقادات مذهبــی مردم همچون موضوع 
مهدویت برخورد ابزاری به نفع خودشان انجام 
دادند. البته بعدها مشــخص شد رفتارهای 
ظاهری آنها دروغ است.« شهید مهدی باکری 
از فرماندهان سپاه پاسداران در جنگ ایران و 
عراق بود که فرماندهی لشــکر ۳1 عاشورا را 
برعهده داشــت. او در جریان »عملیات بدر« 
و در کنــا رودخانه اروندرود مفقود شــد. دو 
برادر دیگر باکری بــه نام های علی باکری از 
اعضاء مرکزی سازمان مجاهدین خلق ایران 
که پس از دستگیری توسط  حکومت پهلوی 
اعدام شد و برادر دیگر او »حمید باکری« در 
این جنگ به شهادت رسید و برخی از مفقود 

شدن او خبر می دهند.

آرمــان امــروز، گروه سیاســی: 
تحلیل هــای انتخاباتــی از هــر اردوگاهی 
که باشــد یک ســرش به تندروها می رسد 
حالا ایــن تحلیلگر خواه اصلوگرا باشــد و 
خواه اصلاح طلــب. در همین مورد آیت الله 
»سیدحســین موســوی تبریــزی«، دبیر 
مجمع محققین و مدرســین حوزه علمیه 
قم وضعیت کشور در مورد وضعیت ماه های 
منتهــی به انتخابــات می گوید: »ای کاش 
افراطیــون در هر ســمت و جایگاهی که 
هســتند، به خود بیایند و دست از کارهای 
خسارت بارشــان بکشــند تا مردم بتوانند 
نفســی به راحتی بکشند. ابتدا این نکته را 
بگویم که کشــور نیاز دارد همه جناح ها و 
تفکرات در آن حضور داشــته باشــند و به 
همین دلیل شــورای نگهبان باید بداند با 
رد صلاحیت های بی حســاب و کتاب، نان 
بلکه  نمی شود،  بریده  ردصلاحیت شــده ها 
به نظام ضربه می زند. رویکرد اســتصوابی 
باعث می شود مردم به این ذهنیت برسند 
که عده ای درون قدرت فقط دنبال حضور 
خودی هــا در میــدان هســتند. خب این 
ذهنیت باعث ناامیدی و یاس عمومی است 

که اصلا برای نظام خوب نیست.«
او در حالی که با پایــگاه خبری رویداد 
24 گفت وگو می کرد ادامه داد: »تندروها با 
ندانم کاری، مردم را نسبت به نظام بی اعتماد 
می کنند و ادعای انقلابی گری شان با صدایی 

بلند مطرح می شود و در عین حال آرامش 
را از کشور سلب می کنند. اگر مردم ببینند 
رد صلاحیت ها به گونه ای اســت که کسی 
باقی نمی ماند، این سوال برایشان به وجود 
می آیــد که چرا باید در انتخابات شــرکت 
کننــد. در چنین حالتی شــورای نگهبان 
مسئول مشــکلات کشور خواهد بود و باید 
پاسخگو باشد. در واقع رای مردم و حضور 
همیشگی آنها در صحنه لازم و واجب است 
امــا این موضوع  نباید باعث شــود آنهایی 
که اصرار بــه تمامیت خواهی دارند، گمان 
کنند همیشه می توانند رفتارهای ناصحیح 
خود را ادامه بدهند.  اوایل انقلاب اصلا این 
حرف ها نبــود که گروهی به راحتی تصمیم 
به حذف گــروه دیگر بگیرد و بتواد هر چه 
را می خواهد انجام بدهد. متاسفانه از زمان 
انتخابات مجلس چهارم با بی توجهی محض 
به قانون اساسی، افراد را بدون اینکه جرمی 
کرده باشــند از انتخابات محروم کردند و 

ضرر اصلی اش را هم مملکت دید.«

او با تحلیلی در مورد وضعیت هفته های 
منتهــی بــه انتخابــات دوازدهمین دوره 
مجلس شــورای اسلامی اضافه کرد: »حالا 
وضعیت طوری اســت که هیــچ مرجعی 
نیســت که جلوی شورای نگهبان را بگیرد. 
همین مردم وقتی دیدند گروهی می گویند 
»هــر چه مــا می گوییم، همان اســت« با 
شــرکت نکردن در انتخابات ایــن پیام را 
صادر کردند که هیچ مرجع و نهاد و فردی 
نمی تواند حق مســلم مردم را ضایع کند و 
برای خودش تصمیم بگیرد و تصمیم هایش 

را اجرا کند.«
مردم همیشــه پای کار نظام و کشورشان 
می ایســتند و هر کاری که لازم باشد، انجام 
می دهنــد. حالا که مردم حتی در شــرایط 
گرفتاری برای اعتلای کشور تلاش می کنند و 
از خودگذشتگی به خرج می دهند، مسئولان 
و دســت اندرکاران هم باید بدانند، کمترین 
اهمال و کم کاری آنها توجیه ناپذیر خواهد بود.

  من مانده ام عده ای چطور به خودشــان 
اجازه می دهند بــا به هم ریختن وضعیت، 
بین مــردم و حاکمیت فاصلــه بیندازند؛ 
آنهم در شــرایطی که بیشتر از همیشه به 
اتحــاد و یکپارچگی نیــاز داریم. ای کاش 
افراطیــون در هر ســمت و جایگاهی که 
هســتند، به خود بیایند و دست از کارهای 
خسارت بارشــان بکشــند تا مردم بتوانند 

نفسی به راحتی بکشند.

آرمان امروز، گروه سیاسی: یکی از دغدغه های 
رایج برای آنهایی که قصد حضور در انتخابات را دارند 
انتخاب افراد شایسته برای تصاحب کرسی نمایندگی 
است تا باتوجه به تخصصی که دارند، بتوانند گره های 
جامعه و نظام را باز کند. باتوجه به اینکه حدود 2۳ هفته 
تا انتخابات مجلس شــورای اسلامی زمان باقی مانده 
است بحث بر سر چگونگی حضور افراد متخصص نقل 
محافل شده است. البته به این موضوع هم اشاره کنیم 
که در برابر کســانی که تلاش می کنند افراد شایسته 
را به بهارستان بفرســتند ولی در مقابل، خالص سازها 
از به کار بردن صفت »اصلــح« برای نمایندگان آینده 
صحبت می کنند. روز گذشته سخنگوی ستاد انتخابات 
کشــور اعلام کرد کــه در ابتدای هفتــه آینده نتایج 
پیش ثبت نام ها منتشر خواهد شــد که از آن می توان 
به عنــوان خان اول انتخاباتی بــرای داوطلبان نام برد. 
البته چهره های شایســته باید چند خــان دیگر را تا 
رســیدن به 11 اسفند پشت سر بگذارند. به این بهانه 
در گفت وگو با یکی از سیاستمدارن پارلمانی، موضوع 

»نمایندگان شایسته« را بررسی می کنیم.
نماینده شایسته نیاز کشور توسعه یافته است

»مهرداد لاهوتی«، سیاستمدار و نماینده ادوار مجلس 
شورای اسلامی در پاسخ به این سوال که پیش ثبت نام 
انتخابات که خان اول رسیدن به روز 11 اسفند است، 
چه تاثیرات مثبتی خواهد داشــت، به خبرنگار »آرمان 
امروز« می گوید: »توجه داشته باشید که تنها بهانه برای 
گنجاندن پیش ثبت نام در روند بررسی صلاحیت ها به 
دلیل نبود وقت کافی دستگاه های امنیتی و نهادهایی 

مانند شورای نگهبان بود. 
در این مورد همانطور که سخنگوی ستاد انتخابات 
عنوان کرده اســت بسیاری از مشکلات بر سر مدارک 
تحصیلی بود که خوشــبختانه اکنون زمان کافی برای 
بررسی این دســت موضوعات وجود دارد. این موضوع 
در دوره های گذشــته هم مطرح شده بود. در بسیاری 
مواقع مشــاهده کرده ایم بعد از اینکه فردی به عنوان 
نماینده وارد مجلس می شد، هنوز مدرک تحصیلیش 
تایید نشده بود.« این نماینده پیشین در پاسخ به این 
ســوال که تفاوت انتخاب »نمانیده اصلح« و »نمانیده 
شایسته« چیست؟ ادامه می دهد: » قوه مقننه در واقع 
چرخ محرک جامعه به سوی توسعه یافتگی است و اگر 
در پارلمان افراد شایســته حضور نداشــته باشند باید 
بگوییم که اتفاق ناگواری رخ خواهد داد. برای مثال در 
مورد لایحه توسعه هفتم که اکنون در مجلس در حال 
بررسی است، برنامه پنج ســال آینده کشور را تدوین 

می کنند. اگــر نماینده ای دارای تــوان علمی، قدرت 
تحلیل، قدرت تصمیم گیری، نگاه مهین دوستی، تعهد 
و پاکدستی و ... نباشــند نمی توانند برنامه مناسبی را 

تدوین کنند. 
متاســفانه باید بگوییم که در دوره یازدهم مجلس، 
از حضور نمایندگان متخصص به میزان کافی کم بهره 
بودیم.« لاهوتی در همین رابطه اضافه می کند: »برای 
مثــال قضات بر اســاس قوانین مجلــس حکم صادر 
می دهند و دیگر سازمان ها و نهادها هم بر همین اساس 
فعالیت می کنند، این نکته می رساند که ما برای داشتن 
یک کشور توسعه یافته، ابتدا به نمانیدگان متخصص و 
شایسته نیاز داریم. در حالی که به نظر می رسد فردی 
که اصلح خوانده می شــود بیــش از اینکه تخصص و 
ذکاوت حکمرانی داشــته باشد از روابط سیاسی قویی 

برخوردار اســت و دقیقــا در مقابل افراد شایســته و 
متخصص قرار خواهند گرفت.« 

نتایج پیش ثبت نام منتشر می شود
»محسن اسلامی«، دبیر و سخنگوی ستاد انتخابات 
در گزارشی از آخرین وضعیت بررسی مدارک متقاضیان 
گفت: »نتایج اعلام شــده از سوی شش دستگاه )ثبت 
احوال، فراجا، دادســتانی، وزارت امور خارجه، سازمان 
امور استخدامی و آموزش عالی( متولی صحت سنجی 
مدارک بارگذاری شده در پنجره واحد ثبت نام وزارت 
کشــور تا امروز نشان می دهد که بیش از پنج هزار نفر 
مدارک ناقص داشــته اند که نسبت به حدود 4۹ هزار 
متقاضی پیش ثبت نام این ریزش رقم چندانی نیست. 

وی بیشــترین نقص مدارک متقاضیان را مربوط به 
حوزه آموزش عالی و مــدارک تحصیلی عنوان کرد و 
گفت: »در حوزه دادســتانی از بیــن بیش از 4۸ هزار 
متقاضی پیش ثبت نام برای ورود به مجلس شــورای 
اســلامی 115 نفر مشکل و یا سابقه کیفر داشته اند.« 
سخنگوی ستاد انتخابات وزارت کشور با اشاره به اینکه 
متقاضیان از ساعت ۸ صبح امروز می توانند وارد سامانه 
پنجره واحد انتخابات شوند و نتایج صحت سنجی شش 
دســتگاه از مدارک خود را ببیننــد، ادامه داد: »نتایج 
صحت ســنجی هر دستگاه در مورد هر فرد به صورت 
یک آیگون نمایش داده می شــود که اگر قرمز باشــد 
موضوع نقض مدارک مطرح است و شرح آن نیز برای 

فرد متقاضی ثبت نام شرح داده شده است. 

داوطلبانــی که به صورت ســبز رنگ نتیجه صحت 
سنجی مدارک خود را دریافت می کنند با کد رهگیری 
اعلام شده می تواند در 27 مهر ماه امسال وارد سامانه 
ثبت نام نهایی برای انتخابات دوازدهمین دوره مجلس 

شورای اسلامی شوند. 
طبــق قانون افراد امکان ثبت اعتراض خود را تا 2۶ 
مهرماه امسال دارند و می توانند در صورت رفع اشکال و 
نواقص مدارک و دریافت تاییدیه شش دستگاه مربوطه، 

کد رهگیری برای ثبت نام نهایی دریافت کنند.« 
دبیر ســتاد انتخابات کشــور با تصریح این مهم که 
طبق قانون فرصت پاسخ دادن شش دستگاه متولی به 
اعتــراض متقاضیان پیش ثبت نام تا 2۶ مهرماه یعنی 
یک روز قبل از برگزاری ثبت نام نهایی تعیین شــده، 
گفت: »براســاس قانون ثبت نــام نهایی نیز که از 27 
مهرماه آغاز می شــود به صورت الکترونیکی برگزاری 

می شود.«
به افراد متخصص نیاز داریم

»محمود سریع القلم«،  تحلیلگر و استاد تمام گروه 
علوم سیاسی دانشگاه شهید بهشتی در پاسخ به سوالی 
پیرامون ارتباط بین برون رفت ایران از شرایط کنونی 
و انتخابات مجلس، به خبرآنلاین گفت: »در انتخابات 
مجلس ابتدا انتخاب شوندگان، باید افرادی متخصص 
باشــند، به نحوی کــه کاندیدا عمر گذاشــته تا ابعاد 
پیچیده یک موضوع را درک بکند. دومین شــاخص، 
تســلط بر یک زبان خارجی اســت. با توجه به این دو 
شــاخص باید انتخابات با گزینش نیروهای تخصصی 

همراه باشد. 
به میزانی که یک نفر جهان را بهتر می شناسد بهتر 
می تواند حوزه کاری خودش را در شبکه جهانی درک 
بکند. من فکر مــی کنم راه برون رفت از این وضعیت 
دســت یافتن به شــناخت دقیق تر از نظام بین الملل 
اســت، تا آن جا که می توانیم باید شناخت بهتری از 

اقتصاد و سیاست بین الملل به دست بیاوریم. 
در صورت چنین شــناختی شــاید مکانیزم هایی 
شناسایی شود تا افراد مصونیت داشته باشند تا بتوانند 
سیاســتگذاری ها را تغییر بدهند.« در پایان ســوالی 
مطرح می شــود و آن اینکه آیا شــرایط انتخاب یک 
نمانیده شایسته در ابعاد مختلف فراهم است؟ به راستی 
یک نماینده شایسته چه ویژگی هایی باید داشته باشد 
آیا توان علمی، قدرت تحلیل، قدرت تصمیم گیری، نگاه 
مهین دوستی، تعهد و پاکدســتی و ... برای اتلاق یک 
فرد به عنوان نماینده شایسته که به مجلس خواهد رفت 

کفایت می کند؟ شما چگونه فکر می کنید.

یکی از دغدغه های رایج بــرای آنهایی که قصد 
حضور در انتخابات را دارند انتخاب افراد شایسته 
برای تصاحب کرسی نمایندگی است تا باتوجه به 
تخصصی که دارند، بتوانند گره های جامعه و نظام را 
باز کند. باتوجه به اینکه حدود 23 هفته تا انتخابات 
مجلس شورای اسلامی زمان باقی مانده است بحث 
بر سر چگونگی حضور افراد متخصص نقل محافل 

شده است.

»آرمانامروز«،درآستانهاعلامنتایجپیشثبتنامانتخاباتمجلسبررسیمیکند:

معیارهای یک نماینده شایسته در بهارستان

بههمهجناحهاوتفکراتنیازداریمحذف»مهدیباکری«،اولینپروژهخالصسازها

نظر دولت برگزاری تجمعات قانونی است
آرمــان امروز: »احمــد وحیــدی«، وزیر 
کشــور در گفت وگویی، با اشاره به نظر دولت 
ســیزدهم درباره طرح ساماندهی تجمعات و 
راهپیمایی ها که در کمیســیون امور داخلی 
کشور و شــوراها در حال رســیدگی است، 
گفت: »دولت در خصــوص موضوع برگزاری 
تجمعات قانونی طبق اصل 27 قانون اساسی 
پیشنهادات خود را در قالب یک لایحه تهیه 

و به مجلس فرستاده است. نظر دولت بر ساماندهی و برگزاری تجمعات قانونی است، بر همین 
اساس هم لایحه  نحوه برگزاری تجمعات و راهپیمای ها را تهیه کردیم و به مجلس فرستادیم.« 
وزیر کشــور در گفت وگو با خانه ملت در پاســخ به سوال دیگری در خصوص آخرین وضعیت 
بررســی و صحت سنجی مدارک داوطلبان انتخابات مجلس دوازدهم که پیش ازایندر سامانه 
وزارت کشور پیش ثبت نام کرده اند، گفت: براساس قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی پس 
از مرحله پیش ثبت نام  انتخابات، مهلت یک ماهه برای بررسی مدارک داوطلبان در نظر گرفته 
شــده که این فرصت قانونی هنوز تمام نشــده است. در این مدت مراجع ۶ گانه باید نظر خود 
را اعلام کنند، در نهایت جمع بندی صورت خواهد گرفت اما هنوز این فرصت قانونی به اتمام 

نرسیده است.

کسی جای »آیت الله هاشمی« نمی گیرد
آرمــان امروز: حجــت الاســلام »غلامرضا 
مصباحی مقدم«، نماینــده ادوار مجلس، عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و نماینده مردم 
تهران در مجلس خبرگان رهبری در پاســخ به 
این سوال که درباره صف بندی جریانات سیاسی 
برای انتخابات خبرگان امسال هم صحبت کنیم. 
به نظر شــما این صف بندی چگونه خواهد بود؟ 
چه شباهت ها و تفاوت هایی با دوره قبل خواهد 

داشــت؟ گفت: »در دوره قبل مرحوم هاشمی رفسنجانی لیست جداگانه  داد و جامعه روحانیت و 
جامعه مدرسین )جامعتین( با همدیگر، لیست مشترک دادند. در خصوص تهران، جامعه مدرسین 
اسم مرحوم هاشمی را در لیست خود نگذاشت چون نسبت به اسم ایشان حساسیت داشت. خداوند 
رحمت کند مرحوم آیت الله یزدی را که گفت ما )جامعه مدرسین( لیست مان را در تهران 15 نفره 
می دهیم و شما )جامعه روحانیت( لیست تان را 1۶ نفره بدهید و به این شکل تفاهم صورت گرفت. 
جامعه روحانیت مبارز برخلاف جامعه مدرســین قبول کرد که نام هاشمی رفسنجانی در لیست 
تهران باشــد؛ با این حال مرحوم هاشمی مستقلا لیســت داد و اتفاقا لیست او رای آورد که البته 
مشترکات آن هم زیاد بود. هنوز در این زمینه بحثی نشده و نمی دانم چه کسی سرلیست خواهد 

شد.«

شورای نگهبان ردصلاحیتم می کند
آرمان امروز: »علی جنتی« در پاســخ به 
این ســوال که با همان معیاری که شما هم 
از شــورای نگهبان توصیف کردید، شورای 
نگهبانِ آیت الله جنتــی، علی جنتی را رد 
صلاحیــت می کند یا تاییــد صلاحیت؟ با 
فــرض اینکه که شــما کاندیدای ریاســت 
جمهوری یا مجلس شــوید؟ به خبرآنلاین 
گفــت: »بر اســاس همــان معیارهایی که 

شورای نگهبان دارد و با آن خط کشی که دارند، قاعدتا باید رد صلاحیت کنند یا حداقلش 
عدم احراز صلاحیت. شاید در دو دهه گذشته من به کرات صحبت کردم که شما وقتی یک 
فــردی را رد صلاحیت می کنید یا حتی عدم احراز صلاحیت برایش می زنید که معنایش 

همان رد صلاحیت است، تبعاتی دارد. 
معمولا هم دو تا اتهام هست که وارد می کنند؛ یکی عدم التزام عملی به اسلام دومی عدم 
اعتقاد به ولایت فقیه. با این عدم تایید صلاحیت این فرد در بین خانواده، همکاران، دوستان 
و اگر در یک شــهر کوچکی باشد، آبرویش می رود. شما اجازه دهید که این فرد از خودش 
دفاع کند، صدا کنید بگویید شما متهم هستید به اینکه عدم التزام به اسلام دارید، دلیلش 

هم این چیزهایی است که ما می گوییم.«

واکنشواکنش

احزاباحزابحاشیهحاشیه
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صابر گل عنبری: جهان و منطقه خاورمیانه 
تحولات حســاس، دقیق و عمیقی را در جهت 
توسعه ائتلافات و بلوک بندی  های آمریکا تجربه 
می  کند. پیشــران این تحولات نیز دو اولویت 
آمریکا یکی جهانی و دیگری خاورمیانه ای است. 
اولویت جهانی آمریکا تقابل با چین و مهار آن 
است و نه روسیه، که تقابل با آن از نظر آمریکا 
جهانی نیست و فعلا به باتلاق اوکراین کشانده 
شده و بلوک ناتو در صرافت زمین گیر کردن آن 
در این نقطه است. غایت آمریکا از این تقابل هم 
تقویت نظم جهانی تک قطبی و رفع چالش های 

جدی فراروی آن است. 
اولویت خاورمیانه ای آمریکا نیز ادغام تدریجی 
اســرائیل در منطقــه و در نهایت ایجاد نظمی 
منطقه ای است که پیش درآمد آن همین عادی 
ســازی روابط در سطح منطقه با اسرائیل است 
که واشنگتن چند ســالی است تلاش می کند 
آن را به روند مســلط منطقه ای تبدیل کند و 
کلیدی ترین پلان آن عادی سازی میان اسرائیل 

و عربستان است. 
اقتصــاد و امنیــت دو کلید واژه هــر دو نظم 
پیشــگفته اســت و از این منظــر می توان به 
رونمایی از ابرپروژه کریدورهای سبز فراقاره ای 
در نشســت گروه 20 در هند نگریست که قرار 
است هند، خاورمیانه و اروپا را از طریق خطوط 
ریلی و کشــتیرانی، کابل های داده پرسرعت و 

خطوط انرژی به یکدیگر متصل کند. 
این طرح خروجی مذاکرات بی ســر و صدای 

آمریــکا از ژانویه گذشــته با هند، عربســتان، 
امارات و اسرائیل است. در این طرح به عربستان 
موقعیــت کانونــی در اتصال خطــوط ریلی 
خاورمیانه داده شــده که قرار است این خطوط 
ریلی از طریق خطوط کشتیرانی به بنادر هند و 
از آنجا و همچنین بنادر اسرائیل به اروپا متصل 
شــود. این ابرپروژه که در حاشــیه نشست نیز 
یادداشــت تفاهمی هم درباره آن میان آمریکا 
و عربستان امضا شــد و بایدن آن را معامله ای 
بزرگ و نقطه عطف توصیف کرد، تیری اســت 
که آمریــکا می خواهــد با آن چند نشــان را 
هدف بگیرد؛ نخست بالا بردن وزنه و موقعیت 
ژئوپلیتیک و ژئواکونومیک هند در مقابل چین 
و دوم به حاشیه بردن طرح »یک کمربند یک 
جاده چین«. البته این ابرپژوه در صورت افتتاح 
تنها تهدیدی برای این طرح چینی نیست بلکه 
دیگر کریدورهای بین المللی چون شمال جنوب 
را نیز در بر می گیرد. نشــان سوم دادن نقشی 
کانونی به عربســتان در این کریدور بین المللی 
امتیاز بزرگی به ریاض در چارچوب پروژه عادی 
ســازی روابط میان آن و تــل آویو و همچنین 
تقویت جایگاه متحدان آمریکا در منطقه است. 
نشــان چهارم نیز ادغام اســرائیل در منظومه 

اقتصادی منطقه است. 
در مورد این عادی سازی هم ذکر این نکته بد 
نیســت که با وجود اخبار ضد و نقیض موجود 
که غالبا از منابع آمریکایی هم درز پیدا می کند، 
به نظر نگارنده اصل قضیه تمام شــده است؛ به 

این معنا که این گونه نیست که ریاض در مورد 
عادی ســازی روابط با اسرائیل بر سر دو راهی 
باشد بلکه اصل آن را پذیرفته و صرفا فعلا برخی 
جزئیات و زمان مناســب رونمایی از آن مطرح 
اســت. هدف از درز تدریجــی اطلاعات بعضا 
متناقض هم جا انداختن و مقدمه ســازی برای 

این اتفاق پرپیامد است. 
ایــن طرح بین المللی در صورت اجرای موفق 
آن، جدا از اهداف و پیامدهای ژئوپلیتیک یاد 
شــده، می تواند همگرایی و همکاری در دیگر 
تشــکل های جهانی نوظهور مانند بریکس با 
محوریت چیــن را نیز تضعیف کند. وقتی در 
چنین کریدوری چنــان موقعیت بین المللی 
به هند به عنوان یک اقتصاد در حال توســعه 
و نوظهور داده می شــود که تعارض منافع و 
اختلافات تاریخی جدی با چین دارد، طبیعی 
است که از همگرایی جمعی جدی در بریکس 
پرهیز کند که برآیند آن بالا رفتن وزنه چین 

در تقابل جهانی با آمریکا باشد.
در کنار کریدور یاد شــده هم در نشست گروه 
بیست از پروژه دیگری هم تحت عنوان کریدور 
آفریقا رونمایی شــد که قرار است بندر لوبیتو 
آنگولا را بــه مناطق غیرســاحلی در این قاره 
از طریق اســتان کانانــگای جمهوری کنگوی 
دموکراتیــک و مناطق معدن مس زامبیا وصل 
کند. یکی از اهــداف عمده آمریکا از این پروژه 
هم کشــاندن تقابل با چین به آفریقا و تهدید 

نفوذ اقتصادی آن در این قاره پرفرصت است.

سرویس بین الملل-سهیل احساندوست 
از کابل: همانطوریکه در ابتدای حمله روسیه 
به خاک اوکراین کمتر کســی پیش بینی می 
کــرد که این جنگ به یک جنگ فرسایشــی 
تبدیل شــود، زلنســکی نیز هرگــز فکر نمی 
کرد که نتیجه این جنگ به ضرر این کشــور 
باشــد. در این جنگ با توجه به حمایت ایالات 
متحده و اتحادیه اروپا در ابتدای تهاجم روسیه 
به اوکراین هرگز تصور نمی شــد که روند این 
جنگ طولانی شــود و تبعات بسیاری بدی بر 
اوضاع سیاسی و امنیتی جهان بگذارد. آنچه که 
از برآیند این جنگ پیداست، نشان می دهد که 
دیگر ایالات متحده و اتحادیه اروپا مثل گذشته 
دلبستگی و امیدی زیادی به پیروزی اکراین در 

این جنگ ندارند.
در همین رابطه، رییس جمهور اوکراین می گوید 
نگــرش برخــی از کشــورهای حامی کی یف 
تغییر کرده اســت.  آقای زلنسکی خطاب به 
غرب گفته است که اگر کمک ها ادامه نداشته 
باشــد، به پیروزی روسیه کمک خواهند کرد.

اینگونــه مورد خطاب قرار دادن جهان غرب از 
طرف رئیس جمهور اکراین بیانگر این واقعیت 
اســت که نتیجه این جنگ هرچه باشد، قطعا 
پیروزی اکرایــن در این جنــگ رقم نخواهد 
خورد و این اوج ناامیدی زلنسکی است. امروز 
مشخص شــده که ارتش اکراین از این توانایی 
که بتواند در این جنگ پیروز شــود برخوردار 
نیست.دگرگونی هایی که بعد از جنگ اکراین 

در نقشه ژئوپلتیک جهان بوجود آمده به نحوی 
جهان را ناامن تر ســاخته است و آسیب های 
اقتصــادی و امنیتی این جنــگ فراتر از پیش 
بینی های تئوریسین ها بوده است. با توجه به 
حمایت های گســترده غرب در شروع تهاجم 
روسیه، از اکراین و انتظار اینکه روسیه بزودی 
از این جنگ عقب نشینی خواهد کرد، نتیجه 
آنطوریکه انتظار می رفت، توقع ایالات متحده 
و غرب را برآورده نســاخته است. همچنین با 
توجه به بیانیه پایانی اجلاس سران جی بیست 
می توان به این نتیجه رســید که غرب سطح 
توقعاتش را از دولت و ارتش اکراین بسیار پایین 
آورده است و نباید انتظار پیروزی اکراین در این 
جنگ را داشته باشد.انتظار می رود که کیف با 
ادامه این روند، راهکاری بجز مذاکره با مســکو 
نخواهد داشــت و از سوی هم این جنگ برای 
روسیه به یک جنگ حیثیتی و سرنوشت ساز 
تبدیل شده است و پوتین از همه ابزارهای که 
در اختیار دارد اســتفاده خواهد کرد که نتیجه 
این جنگ به شکســت روسیه منجر نشود. به 
باور تحلیل گران مسائل منطقه این جنگ برای 
اکرایــن جنگ برد برد نــه بلکه به نبرد باخت 
باخت تبدیل شده است و نگاه غرب به اکراین 
در آســتانه تغییر است و سرنوشت این جنگ 
فعلا از دستان زلنسکی خارج شده است و همه 
چیزی بستگی به روسیه دارد که بخواهند این 
جنگ را چگونه خاتمه دهند.آســیب های که 
اروپا از این جنگ دیده فراتر از پیش بینی های 

سیاســت مداران اروپایی بوده و اینکه ایالات 
متحده به اهدافش رسیده باشد یک بعد قضیه 
است اما اینکه انتظارات سران اتحادیه برآورده 
شــده باشــد بعد دیگر قضیه. البته باید توجه 
داشــت که اتحادیه اروپا ناخواسته درگیر این 
نبرد شــده و می توان گفت کــه در دام افتاده 
است و این را از ســخنان رهبران این اتحادیه 
در این دو ســال می توان برداشت کرد. سایه 
ایالات متحده بر سیاســت، اقتصــاد و امنیت 
اتحادیه اروپا همیشــه ســنگینی می کرده و 
اینکه چرا ســران این اتحادیه نتوانستند از زیر 
این سایه بدر آیند، برمی گردد به کارویژه های 
دولتمردان واشنگتن که هرگاه حس کردند که 
این اتحادیه ادعای استقلال طلبی دارد، شروع 
بحرانی را در داخل قلمرو این اتحادیه کلید زده 
انــد.  با توجه به تحلیل اوضــاع به این نتیجه 
می توان رسید که نبرد اکراین دیگر برای غرب 
از اولویت برخوردار نیست و باید امیدوار باشد 
اکراین در این جنگ به پیروزی دســت یابد از 
برنامــه کاری دولت مردان غربی خارج شــده 
اســت و سرنوشت جنگ اکراین شاید تا سالها 
به همین منوال به پیش برود اما آنچه که برای 
غرب اهمیت دارد نه پیــروزی اکراین در این 
جنگ بلکه آســیب دیدن بیشتر روسیه است 
که البته می توان گفــت که تا حدودی غرب 
موفق بوده و توانسته جلوی رشد افسارگسیخته 
روسیه را بگیرد. هر چند این اتفاق منجر به از 

بین رفتن اوکراین شده است.

دیپلماسی:  امروز-سرویس  آرمان 
در آخرین تحــولات پیرامــون توافقات 
و مذاکــرات ایران و آمریکا، ســفیر ایران 
در قطر اعلام کرد تهران و واشــنگتن در 
مراحل نهایی اجرای توافق تبادل زندانیان 

هستند.
»حمیــد رضــا دهقانــی« در ادامــه 
دیدارهای خداحافظی خود با مقامات قطر، 
با »محمد الخلیفی« وزیر مشاور در وزارت 

خارجه قطر دیدار و رایزنی کرد.
او در ارتبــاط با این دیــدار در صفحه 
احتماعی ایکس نوشت: »با مرور اقدامات 
انجام  شــده و گام های پیش  رو، از نقش 
ایشان در پیشبرد روابط دوجانبه و به ویژه 
در مورد توافق تبادل که در مراحل نهایی 

اجرای آن هستیم، تقدیر و تشکر کردم.«
ازسوی دیگر خبرگزاری آسوشیتدپرس 
خبر داد دولت بایدن در راســتای توافق 
بــا ایران و برای انتقــال ۶ میلیارد دلار از 
دارایی های مسدودشــده ایــران در کره 
جنوبی به قطــر، معافیت تحریمی صادر 

کرده است.
طبق توافق ماه گذشــته، دولت بایدن 
موافقت کرده تا به ازای آزادی پنج شهروند 
آمریکایی زندانی در ایران، دارایی های ایران 
در کره جنوبــی را آزاد و همچنین آزادی 
پنج زندانــی ایرانی که در آمریکا بودند را 

تضمین کند.
خبرگزاری رویترز نیز با اشاره به نقش 
قطر در ایــن مذاکرات نوشــت: »دوحه 
میزبان هشــت دور مذاکرات غیرمستقیم 
دیپلمات هــای ایرانــی و آمریکایــی در 
هتل های جداگانه بود که جلسات اولیه این 
مذاکرات روی مسئله هسته ای و سپس بر 

تبادل زندانیان متمرکز بود«.
ایــن معافیــت بدان معنی اســت که 
بانک های اروپایی، خاورمیانه و آســیایی 
بــا تبدیل پول های مسدودشــده در کره 
جنوبی و انتقال آن به بانک مرکزی قطر، 
جایی که قرار اســت ایران بــرای خرید 
کالا های بشردوستانه از آن ها استفاده کند، 

تحریم  های آمریکا را نقض نخواهند کرد.

رسانه ها ضمن اشاره به اظهارات منابع 
مطلع مبنی بر اینکــه تبادل زندانی بین 
آمریکا و ایــران احتمالا اوایل هفته آینده 
انجام خواهد شد، افزودند: به دلیل تحریم 
 های متعدد آمریکا بر بانک  های خارجی 
جهت جلوگیری از منفعت ایران در معامله 
با آن ها، چندین کشور اروپایی از مشارکت 
در انتقال پول های ایــران از کره جنوبی 
خودداری کــرده بودند. هــدف معافیت 
صادره توسط بلینکن کاهش نگرانی آن ها 
در مورد هرگونه خطر تحریم های آمریکا 

است.
وزیر خارجه آمریــکا در اطلاعیه خود 
برای کنگره، نوشت: »برای تسهیل آزادی 
زندانیان آمریکایی، ایالات متحده متعهد 
شده است که پنج شــهروند ایرانی را که 
در حال حاضر در آمریــکا نگهداری می  
شــوند، آزاد کند و اجازه انتقال حدود ۶ 
میلیارد دلار از وجوه مسدودشده ایران در 
کره جنوبی را به حساب  های محدودشده 
در قطــر، جایی که وجوه در آن نگهداری 
خواهد شد و فقط برای تجارت بشردوستانه 

در دسترس خواهد بود، صادر نماید.
بلینکــن در ادامه توضیــح داد: »من 
تصمیم مــی  گیرم که به نفع امنیت ملی 

آمریکا اســت که از اعمــال تحریم  ها در 
رابطه با مؤسسات مالی خارجی در حوزه 
آلمــان، ایرلنــد، قطر، جمهــوری کره و 
سوئیس چشم  پوشی شود که برای انجام 
معاملاتی که در تاریخ ۹ آگوســت 202۳ 
یا پــس از آن رخ می  دهد، توســط این 

مؤسسات ضروری هستند«.
وی همچنیــن افــزود: »معافیت  های 
تحریمی شامل معاملات شرکت هایی مانند 
شــرکت ملی نفت ایران و بانک مرکزی 
ایران می  شــود که قبلًا جریمه شده اند تا 
از حساب های جمهوری  وجوه مسدودی 
کره به حساب های ســوئیس و آلمان، و 
سپس از آن ها به حساب های قطر منتقل 
شــده و از این پول ها برای تراکنش  های 
بشردوســتانه مطابق با دستورالعمل های 

کتبی دولت آمریکا استفاده شود«.
عبدالرضا فرجی راد، ســفیر پیشــین 
ایران در نروژ در این رابطه می گوید: برای 
این توافقات ماه  ها بود که مذاکره صورت 
می  گرفت و قرار بود همه زندانیان آزاد و 
پول های بلوکه شده ایران در کره جنوبی و 

عراق نیز آزاد شود. 
وی افــزود: حالا با وجــود آزادی همه 
زندانیان و رهاسازی پول های بلوکه شده، 

مذاکرات همچنان ادامه خواهد داشــت. 
بــه هر ترتیب این توافق نیز یک قدم نو و 
جدیدی است که باید از آن استقبال کرد.

فرجی راد ادامه داد: بعد از ســفر وزیر 
خارجه عمان به تهران و سفر آقای باقری 
به مسقط گفت  و گوهایی که در گذشته 
متوقف مانده بود دوباره احیا شــد و حالا 
با آزادی زندانیان، قرار اســت روی توافق 
شفاهی یا همان توافق نانوشته کار کنند تا 
قبل از انتخابات آمریکا به نتیجه مشخص 

دست پیدا کنند. 
وی افزود: یعنی آزادی کل دارایی  های 
ایــران در عراق، کنترل غنی  ســازی ۶0 
درصد ایران و همچنیــن افزایش فروش 
نفــت ایران از جمله محــور گفت  و گوها 

خواهد بود.
فرجی راد تصریــح کرد: فکر می  کنم 
چیزی که در خبرها داریم همان است که 
گفته شد. یعنی رسیدن به توافق نانوشته 

محدود. 
بعید مــی  دانم تا انتخابــات آمریکا 
بشــود کار بزرگی در ارتباط با مســائل 
هســته  ای صورت گیــرد. تفاهم درباره 
آزادی زندانیان باید به عنوان یک فاکتور 
مثبت تلقی شــده و پله پله جلو رفته و 
اعتمادسازی صورت بگیرد تا در صورت 
رخداد این اتفاقات، کارهای بزرگ  تر و 

بادوام  تری انجام دهند.
ســرانجام نشســت شــورای حــکام 
انرژی اتمی دیروز برگزار شــد و این نهاد 
بین المللی بــدون اینکه قطعنامه ای علیه 
ایران صادر کند، نشست خود را پایان داد. 
البته گروسی خواستار اطلاع رسانی ایران 
در خصوص سایت هایی، چون دورغوزآباد 
و ورامین شد. باید توجه داشت که فضایی 
که در شــورای حکام برقرار اســت بسیار 
تحت تاثیر برنامه ریزی هــای امریکا قرار 
دارد و این نیز می تواند یک سیگنال باشد 
که پس از تبادل زندانیان، گام هایی دیگر 
برای توافق های بزرگ برداشــته خواهد 
شد.  روندی که با امضای بلینکن شکلی 

جدی تر به خود گرفت.

با امضای وزیر خارجه آمریکا کلید خورد؛  

آغاز شمارش معکوس برای تبادل زندانیان

مرثیهایبرایمظلومیتاوکراینامتیازآمریکا؛ابرپروژهکریدورهایفراقارهای

محدود شدن گزینه  های ایران
کامران بخاری: همزمان با قرار گرفتن روسیه، چین 
و هندوستان در مسیر تحولات بزرگ، منطقه اوراسیا 
در آستانه یک تغییر بزرگ قرار دارد. در این میان 
آنچه کمتر به چشــم می آید، ولی اثر آن کوچک 
نیست، وضعیتی است که برای ایران رخ خواهد داد. 
ایران پس از دهه ها تلاش برای تغییر معماری امنیتی 
منطقه اکنون با فشار از بیرون و از درون، مجبور به 
وفق دادن خود با شرایط است. مشخص نیست ایران 
تا چه اندازه آماده باشد رفتار خود را تغییر دهد اما 
آنچه روشن است این است که مجبور به تغییر است؛ 
تغییری که خاورمیانه، جنوب قفقاز، آسیای میانه و 
جنوب آسیا را تحت تاثیر خود قرار خواهد داد.دقیقا 
بر همین اساس بوده که واشنگتن و تهران تلاش 
کردند به یک »تفاهم نانوشته« دست پیدا کنند که 
براســاس آن، ایران ارائه پهپاد و قطعات یدکی آن 
را برای استفاده در جنگ اوکراین به روسیه متوقف 
می کند. به وضوح مشخص است که این گفت وگوها 
با پیشرفت مواجه شده است، گزارش ها حاکی از این 
اســت که ایران از روسیه خواسته است تا استفاده 
از پهپادها را متوقف کند اما براســاس این گزارش 
ایالات متحده آمریکا خواستار »گام های قاطعانه تر« 
از جانب ایران شده  است. پس از آن ایران به شکل 
قابل توجهی شتاب انباشت اورانیوم غنی شده با غنای 
بالا را متوقف کرده است و بخشی از ذخایر اورانیوم با 
غنای بالای خود را رقیق کرده اســت. این تحولات 
همزمان با مذاکرات تهران و واشنگتن برای آزادی 
زندانیان آمریکایــی و آزادی ۶ میلیارد دلار دارایی 
مسدودشده از درآمد فروش نفت ایران در کره جنوبی 
رخ می دهد. مقام های آمریکایی به همتایان ایرانی 
خود گفته اند که اگر در طول تابستان سال جاری 
تنش ها کاهش پیدا کند، این احتمال وجود دارد که 
در ادامه سال مذاکرات فراگیرتری آغاز شود. مسئله 
مهم تر شرایط منطقه ای است که عربستان سعودی 
و امارات متحده عربی، منطقــه ای را که از دوران 
خیزش های بهار عربی دچار به هم ریختگی شده بود، 
تا حدی از طریق سرکوب نیروهای اسلام گرایی که 
توسط ترکیه و قطر پشتیبانی می شدند، به ثبات 
رساندند. ایران یک عنصر مهم در این فرآیند است. 
در چنین شرایطی ایران ظرفیت کافی برای مواجهه 
مســتقیم با ایالات متحده آمریکا ندارد. شاید اگر 
روسیه و چین بتوانند بار دیگر موقعیت پیشین خود 
را باز یابند و برای آمریکا مشکل ایجاد کنند، وضعیت 
ایران بهبود پیدا کند اما به نظر می رسد، وضعیت 

جاری برای مدت طولانی ادامه پیدا کند.

چرا ژاپن علیه 
ما موضع گیری کرد؟

رمز  و  راز  مشــخصا 
روســیه  چین،  گرایش 
و ژاپــن در پشــتیبانی 
از مواضــع ناحق امارات 
و عربســتان علیــه ما، 
خود  تنهایی  دلیــل  به 
بــی کس  و  خواســته 

ماندن ما در منطقه و جهان است. 
این که دولت هایــی مانند طالبان، امارات، 
بحرین و جمهوری آذربایجان در برابرمان قد 
علم کرده و با جسارت و گستاخی به هیچمان 
نمی گیرند، همین تنهایی اســتراتژیک است. 
ما نه عضو پیمان منطقه ای یا جهانی کارآمد 
و برش داری هســتیم و نه سازمان ها و دولت 
های قدرتمنــد و فرامنطقه ای را پشــتیبان 

داریم.
به خواست و اراده خودمان در گوشه رینگ 
رقابت جهانی ایســتاده ایــم و گام به گام راه 
تحرک و حتی رقص پا را هم از ما گرفته اند. 
 مثلا به دلیــل همین تنهایی، مطمئنم در 
صورت تشــدید تنش و اوج گیری مناقشه در 
قفقاز جنوبی و ارمنســتان، مسکو زوری برای 
پشــتیبانی از ما در برابر محور سه گانه باکو- 

آنکارا، تل آویو ندارد.
 او ســرتاپا و تــا خرخــره گرفتــار باتلاق 
باخموت، زاپوروژیا و ...اســت. نه می خواهد و 
نه می تواند جبهه جدیدی را باز کند. ســهل 
اســت که چشمش به حمایت تهران و پیونگ 

یانگ و پکن دوخته است. 
بر همین اســاس باید دســت از بازی ها و 
گفــت و گوهای کوچک و کم ارزش دســت 
برداشت زیرا به هیچ روی کارساز نیست. باید 
یک بار به ایران، منطقه و جهان، اســتراتژیک 
نگریسته و به شکل استراتژیک گفتگو شود و 

استراتژیک به نتیجه رسید.
 بخش بزرگی از دوای درد ما برون رفت از 
تنهایی است. دست کم ۴0 سال است عقلای 
قوم همیــن دارو را تجویز می کنند و باید در 
همین مسیر گام برداشــت تا کشور به نتایج 

مطلوب برسد.
تغییر در سیاست خارجی امروز یک ضرورت 
است و باید به شــکل جدی در دستور کار قرار 

گیرد.

دیپلماسیدیپلماسی یادداشتیادداشت

گزارشگزارش سرمقالهسرمقاله

انتقال نیروهای کردزبان به الانبار
شــبکه عراقی ۹۶۴ در گزارشی نوشت که ۱۹ 
سپتامبر)2۸ شــهریور( مهلت نهایی ایران به 
عراق برای اجرای توافق امنیتی تهران و بغداد 
در خصوص تروریست های تجزیه طلب در اقلیم 
کردستان است.در این گزارش آمده است که 
بغداد تا این تاریخ باید تعهد خود مبنی بر خلع 
سلاح کردن احزاب معارض را عملی کند.این 
شبکه عراقی گزارش داده روزها و ساعات اخیر 

شــاهد دیدارها و رایزنی های فشرده میان طرف های ذیربط در خصوص این مسئله بوده است. یک 
منبع عالی رتبه سیاسی تاکید کرد که رایزنی هایی در سطوح بالا برای تعامل با چالش های این پرونده 
در جریان است و طرف های ذیربط پیشنهادی مبنی بر انتقال تروریست های تجزیه طلب از منطقه 
کردستان عراق به به استان الانبار در غرب عراق را داده اند.در این پیشنهاد آمده است که مجتمع های 
مســکونی تحت نظارت امنیتی عراق همانند اردوگاه »اشرف« که برای منافقین ساخته شده بود، 
برای این گروه ها در استان الانبار ساخته شود. بر اساس این پیشنهاد قرار است منطقه ای در نزدیکی 
شهر الرطبه برای ساخت این مجتمع های مسکونی انتخاب شود و هدف این است که این گروه ها به 

دورترین نقطه از مرزهای ایران و عراق انتقال داده شوند.

ایران در استفاده از منابع آزاد شده »مختار« است
»ســید ابراهیم رئیســی« در مصاحبه با ان 
بی ســی نیوز گفت دولت جمهوری اسلامی 
دربــاره چگونگی هزینه کردن ۶ میلیارد دلار 
از پول هــای آزادشــده ایــران از کره جنوبی 
تصمیم گیری خواهد کرد که به عنوان بخشی 
از توافق بــا آمریکا برای تبادل زندانیان انجام 
شــد.وی همچنین در ایــن گفت وگو، درباره 
وضعیت شــهروندان آمریکایی آزاد شــده از 

زندان که اکنون در حبس خانگی به سر می برند، گفت که توافق تبادل زندانیان در زمان خودش 
اجرایی خواهد شــد و این افراد کاملا در سلامت هستند.رئیسی در بخش دیگری از این گفت وگو 
بیان کرد که ایران برای چگونگی هزینه کردن این پول ها مختار خواهد بود.وی تشریح کرد: »این 
پول متعلق به ملت ایران و متعلق به دولت ایران است، بنابراین، جمهوری اسلامی درباره این که با 
این پول چه کار کند، تصمیم گیری خواهد کرد«.رئیسی همچنین در پاسخ به این که آیا این پول ها 
برای موارد دیگری  به جز امور بشردوستانه هزینه خواهد شد، گفت: »بشردوستانه یعنی هر چیزی 
که ملت ایران احتیاج داشته باشد، بنابراین این پول به نیازهای آن ها اختصاص خواهد یافت و دولت 

ایران درباره نیازهای ملت ایران تصمیم گیری و آن را تعیین خواهد کرد«.

درگیری های شرق سوریه به مجاورت عراق رسید
یــک منبع امنیتــی عراق اعــلام کرد که 
نیروهای  میــان  مســلحانه  درگیری های 
دموکراتیک سوریه )قسد( و نیروهای عشایر 
عرب این کشور، به اطراف مرزهای مشترک 

سوریه-عراق رسیده است.
مناطق شمال ســوریه شاهد درگیری های 
مســلحانه ای میان شوراهای نظامی عشایر 
ســوریه و نیروهای قســد هســتند و این 

درگیری ها، به حدود ۴0 کیلومتری مناطق نزدیک به گذرگاه مرزی القائم در مرز با ســوریه، 
واقع در غرب الانبار رسید. نیروهای سوریه از نیروهای امنیتی عراق خواستند در صورت اقدام 
به فرار تروریست ها از مناطق داخلی سوریه به سمت مناطق غربی استان الانبار، به آن ها در 
حفاظت از مرزها و هدف قرار دادن تروریست ها کمک کنند. نیروهای امنیتی بالاترین سطح 
احتیاط و هوشیاری را در تمامی مناطق نوار مرزی با سوریه در پیش گرفتند اما هنوز عراق و 
سوریه بر برخی مناطق کنترل ندارند. یک منبع عراقی گفت: بالگردهای آمریکایی به شدت 
در آسمان مناطق بیابانی شهرستان القائم به سمت عمق خاک سوریه به پرواز درآمدند و ما از 

انگیزه های واقعی این عملیات های شناسایی هوایی اطلاعی نداریم.

یدالله کریمی پور
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اقتصادی  ســخنگوی  خاندوزی،  احسان 
دولــت با دفاع از بودجه عمرانی دولت گفت: 
یکی از سیاست های دولت به منظور افزایش 
رشد اقتصادی کشور، استفاده بیشتر از بودجه 
های عمرانی و تحریــک مخارج موثر دولت 
بر اقتصاد اســت. او افزود: بودجه عمرانی هم 
میتواند تقاضای محصولات صنعتی را افزایش 
دهد و هم عامل افزایش اشــتغال در اقتصاد 

می شود.
به گفته وزیر اقتصاد در سال ۹۹ دولت ۷۷ 
هزار میلیارد تومان تخصیص اعتبارات عمرانی 
داشت. این بودجه در ســال ۱۴۰۰ به ۱۴۰ 
هزار میلیارد تومان رسید و در سال ۱۴۰۱ با 
رشد ۹۵ درصدی به ۲۷۵ هزار میلیارد تومان 

رسید.
ســخنگوی اقتصادی دولت ادامه داد: رقم 
مصوب در ســال جاری ۳۷۵ هــزار میلیارد 
تومان اســت که در صورت تحقق کامل می 
توانیم شــاهد رشــد ۲۷ درصدی اعتبارات 

عمرانی باشیم.
این در حالی است که نگاهی به ارقام لایحه 
بودجه نشــان می دهد که یکی از معضلات 
مالــی دولت و البته اقتصــاد ایران همچنان 
ادامه دارد. هزینه های جاری ســهم بالایی از 
منابع عمومی دارد و در نقطه مقابل ســهم 

هزینه های عمرانی پایین است. 
بــه طور میانگین طی یک دهه گذشــته 
هزینه های جاری بیــش از ۷۰ درصد منابع 

عمومی دولت را به خود اختصاص داده است. 
این رقم برای بودجه عمرانی حدود ۱۷ درصد 
بوده اســت. حتی در این شــرایط نیز تحقق 
بودجه عمرانی به شدت پایین و طی یک دهه 

گذشته حدود ۵۰ درصد است.
بر اســاس لایحه بودجــه ۱۴۰۲، بودجه 
عمرانی حدود ۳۲۸ هزار میلیارد تومان پیش 
بینی شده است. بنابراین بودجه عمرانی سال 
آینده نسبت به بودجه امسال افزایش حدود 
۴۵ درصدی را نشان می دهد.هر چند بودجه 
عمرانی به طور اســمی افزایش یافته اما در 
فضای تورمی اقتصاد ایران، آنچه که اهمیت 

دارد،  مقادیر حقیقی است.
اگر بودجه عمرانی ســال آینده را نسبت 
به تورم تعدیل کنیم، بودجه عمرانی نه تنها 
افزایش ۴۵ درصــدی را تجربه نکرده، بلکه 

حدود ۱۵ درصد کاهش یافته است.
نکته دیگر به شفافیت پایین هزینه کردهای 
عمرانــی اســت. آنگونه که گــزارش مرکز 
پژوهش ها نشــان می دهد در قانون بودجه 

امســال نیمی از اعتبــارات عمرانی در قالب 
ردیف هــای متفرقه توزیع شــده که کاهش 
بودجه ای  انضباط  و  نظارت پذیری  شفافیت، 

را به همراه دارد.
طرح های عمرانی پایان ناپذیر نکته دیگری 
اســت که در خصوص بودجه های عمرانی 
وجود دارد. بر اســاس این گزارش، میانگین 
قدمت طرح های عمرانــی دولت حدود ۱۶ 
سال اســت. این در حالی است که بر اساس 
قوانین بودجه سنواتی، باید هرساله تعدادی 
از طرح ها به اتمام برسد. به عنوان مثال تعداد 
طرح هایی که براســاس قانون بودجه ۱۴۰۱ 
باید در انتهای این ســال به پایان می رسید 
برابــر ۱۱۷ طرح بود کــه از این تعداد ۱۰۵ 
طرح همچنان در قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ 

کل کشور نیز درج شده اند.
بودجه  عمرانی همواره یکی از نقاط مبهم 
بودجه  های ســنواتی دولت ها بوده اســت؛ 
بودجه ای که همواره قربانی شــرایط تنگنای 
مالی دولت شده اند و نتیجه آن عدم شفافیت، 
عدم سرمایه گذاری در زیر ساخت ها و قدمت 
بالای طرح های عمرانی دولت طی سال های 

گذشته بوده است. 
بر اساس برنامه ششم توسعه قرار بود سهم 
اعتبــارات عمرانی از بودجــه عمومی به ۲۳ 
درصد افزایش پیدا کنــد. با این وجود عملا 
این اتفاق صورت نگرفت و در بهترین حالت 

این رقم به ۱۷ درصد رسید.

رصد بازار نشان می دهد در چند روز اخیر، 
قیمت تخم مرغ رشد شدیدی را تجربه کرده 
است. نرخ های فعلی رایج در بازار، رقم واحدی 
نبوده و در برخی مناطق دیده شده یک شانه 
۳۰ عددی تخم مرغ تا مرز ۱۶۰ هزار تومان 

نیز فروخته شده است.
نرخ مصوب اعلام شــده از ســوی ستاد 
تنظیــم بازار، بــه ازای هر کیلــو تخم مرغ 
۴۷ هــزار و ۳۰۰ تومان اســت. با این حال 
براساس اظهارات رئیس هیئت مدیره اتحادیه 
مرغــداران میهن، هر کیلــو تخم مرغ درب 
واحد های تولیدی ۳۶ هــزار تومان فروخته 
می شــود که این تفاوت نشــان از ضرردهی 

فعالان این صنعت دارد. 
مرغداران بر این باورند به دلیل اســتفاده 
کمتر مردم در نیمه نخست سال از محصولات 
پروتئینی مانند مرغ و تخم مرغ، قیمت این 
کالا ها به طور متوســط پایین تر از زمان های 

دیگر سال است.
با وجود پایین اعلام شــدن قیمت فروش 
تخم مرغ و گلایه فعــالان از زیان دهی، بازار 
تخم مرغ در نیمه نخســت سال جاری روی 
ثبات به خود ندید و همواره این کالا در بازار 
به قیمت هایی بسیار گران تر به مردم عرضه 

شد. 
در این مدت هیچ نهاد ناظری به مســئله 
گران فروشــی تخم مرغ ورود نکرده و مردم 
ناچار به تحمل و پرداخت این گرانی ها بودند.

از اواخــر مرداد ماه ســال جاری، شــیب 
صعودی قیمت تخم مرغ، ســرعتی بیشتر به 
خود گرفت. در این مدت هیچ یک از فعالان، 
افزایش نرخ تخم مرغ را گران فروشــی عنوان 
نکردند. آن ها بر این باور بودند که مصرف رو 
به افزایش تخم مرغ از سوی مصرف کنندگان، 
مجال را بــرای تولیدکنندگان بــاز کرده تا 
نرخ های فــروش خود را بــه قیمت مصوب 

نزدیک تر کنند. 
با این تفســیر، گران فروشی رخ نداده که 
از دولــت خواهان پیگیری آن و متهم کردن 
تولیدکننده باشیم. با این وجود تفاوت میان 
نرخ مصوب تا قیمت بــازار آزاد، بیش از ۳۰ 

هزار تومان به ازای هر کیلو است.
به گزارش اقتصاد ۲۴، مرغداران این تفاوت 
و گرانی در بازار را ناشی از ایرادات عرضه در 

بازار می دانند. 
به بیانی دیگر چالــه تنظیم گری بازار، در 
این باره بسیار عمیق بوده و معلوم نیست که از 
درب کارخانه تا بازار مصرف، تخم مرغ دست 

به دســت میان چه افرادی می شود. حال هر 
شانه ۳۰ عددی تخم مرغ، حدود دو کیلو گرم 
وزن دارد و تا ۱۶۰ هزار تومان در مغازه ها به 

فروش می رسد.
بدیهی اســت که در روند تولید تا توزیع، 
حلقه های وابســته حضــور داشــته و باید 
هزینه هایــی همچــون حمل ونقل و ســود 
مغازه داران را در نظــر گرفت. اما فاصله ۳۰ 
هزار تومانی در هر کیلو تخم مرغ، رقمی قابل 

توجه است. 
اگر حساب و کتاب فعلی را با قیمت های 
واقعی که درب کارخانه ها به فروش می رسد 
در نظــر بگیریم، این اختلاف قیمت به بیش 

از ۴۰ هزار تومان در هر کیلو خواهد رسید.
یکــی از هزینه هــای اصلی مرغــداران 
و پرورش دهنــدگان مرغ هــای گوشــتی و 

تخم گذار، تامین نهاده های آن هاست. 
بخش عمده ای از نهاده ها همواره وارداتی 
بوده و مســائلی همچون تخصیــص ارز به 
واردات، نرخ جهانی نهاده، سرعت ترخیص بار 
و مواردی از این قبیل، نه تن ها بر تولید بلکه بر 
توزیع و نرخ نهایی تولیدات این حوزه اثرگذار 
اســت. مرغداران مســائل مربوط به کمبود 
نقدینگی در گــردش را به عنوان یکی دیگر 
از چالش هــای خود دانســته و بر این باورند 
هزینه تولید هر کیلو تخــم مرغ، حدود ۵۳ 
هزار تومان اســت؛ یعنی قیمتی بالاتر از نرخ 

مصوب دولتی.

ســال ۷۵ برنامه ۲۵ ساله بنام چشم انداز ایران ۱۴۰۰ تصویب شد که 
طبق آن قرار بود سال ۱۴۰۰ ایرانی آباد، آزاد، مستقل و پیشرفته و قطب 
اقتصادی برتر منطقه و... باشــیم و از نظر پیشرفت به کره جنوبی برسیم. 
سند چشــم انداز ایران ۱۴۰۰ که بعدها به "سند چشم انداز ایران ۱۴۰۴" 

ارتقا یافت و ابلاغ شد.
ســندی جهت تبیین افقی برای توســعهٔ ایران در زمینه های مختلف 
فرهنگی، علمی، اقتصادی، سیاســی و اجتماعی که به پیشــنهاد مجمع 
تشخیص، توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام تدوین شده است. اجرای 
این چشــم انداز از سال ۱۳۸۴ و در قالب چهار برنامهٔ توسعهٔ ۵ ساله انجام 

می گیرد. سال ۱۴۰۴ افق چشم انداز است.
بر اساس این سند ایران در افق ۱۴۰۴ قرار بود به جایگاه اول اقتصادی، 
علمی و فناوری در سطح منطقهٔ آسیای جنوب غربی )شامل آسیای میانه، 
قفقاز، خاورمیانه و کشــورهای همســایه( با تأکید بر جنبش نرم افزاری و 
تولید علم، رشــد پرشتاب و مســتمر اقتصادی، ارتقاء نسبی سطح درآمد 

سرانه و رسیدن به اشتغال کامل دست یابد.
عدم تحقق اهداف سند چشم انداز

تنها دو سال تا پایان برنامه چشم انداز توسعه باقی است و به نظر نمی 
رســد دیگر کســی امیدی به تحقق اهداف آن داشته باشد. با وجود بیش 
از ۶۰ ســال سابقه برنامه ریزی توسعه در کشور و سپری شدن ۱۵ سال از 
ابلاغ سند چشم انداز ۲۰ ساله، دســتاوردهای »برنامه ریزی« کمتر از حد 

مورد انتظار در زمان تهیه و تصویب برنامه ها بوده است.
ارزیابــی روند متغیرهای مهم اقتصادی و چشــم اندازهای حاکم بر آن 
در ســال های دهه ۹۰ شمسی، نه تنها نسبت به سال های میانی دهه ۸۰ 
شمسی که سند چشم انداز بیست ساله ابلاغ شد، نامطلوب ارزیابی می شود، 
بلکه در مقایسه با کشورهای حوزه سند چشم انداز، از عملکرد ضعیف کشور 

حکایت می کند.
میانگین ۱.۴ درصدی رشــد اقتصادی بدون نفت و یک دهم درصدی 
رشــد اقتصادی با نفت در دهه ۹۰، حکایت از گرفتار شدن کشور در تله 
رشــد محدود و نامتناسب با اهداف سند چشــم انداز )میانگین نرخ رشد 

سالانه ۸ درصدی( است.
تجربه تورم دو رقمی ســطح بالا در سال های انتهایی دهه ۹۰ در تلفیق 
با وضعیت رکودی اقتصاد، گویای آن اســت که چشــم انداز اقتصاد کشور 
در ســال های آینده علاوه بر تعمیق پدیده رکود تورمی در بخش حقیقی 
اقتصاد، گسترش احتمالی پدیده فقر و ناهنجاری های ناشی از آن در جامعه 

است.
از زاویه ای دیگر، مقایســه وضعیت کشور در شــاخص های اقتصادی، 
بهداشــتی، آموزشی و رفاه اجتماعی با کشورهای سند چشم انداز در سال 
۲۰۱۹، گویای آن اســت که کشــور ایران در میان ۲۴ کشور حوزه سند 
چشــم انداز، در جایگاه بیست و ســوم در نرخ تورم، جایگاه شانزدهم در 
ضریب جینی، جایگاه هجدهم در نرخ بیکاری، جایگاه دوازدهم در ســرانه 
تولید ناخالــص داخلی، جایگاه نهم در نرخ رشــد تولید ناخالص داخلی، 
جایگاه هفدهم در نسبت صادرات به تولید ناخالص داخلی و جایگاه بیستم 
در درصد مشارکت زنان در نیروی کار، قرار گرفته است که نشان از عملکرد 

ضعیف و نامتناسب کشور در تحقق اهداف سند چشم انداز دارد.
به سند 100 ساله نیاز داریم

محمد صادق مشایخ، کارشناس اقتصادی در گفت و گو با آرمان امروز با 
تاکید بر تاثیر سندهای چشم انداز بر روند توسعه در جهان گفت: بسیاری 
از کشــورهای در حال توســعه از اسناد توسعه اســتفاده می کنند و این 

موضوع چشم انداز روشنی برای توسعه به مردم آن ها می دهد. 
معتقدم حتی می توان سند چشم انداز توسعه ۱۰۰ ساله داشت تا برای 
نســل های آینده نیز امیدآفرینی کرد. بدین ترتیب نســل های بعدی نیز 
چشــم انداز امیدوار کننده ای پیش روی خود خواهند داشت و آینده آن 

ها مشخص خواهد بود.

این کارشــناس با اشــاره به وضعیت فعلی گفت: اما متاسفانه در حال 
حاضر از ســند چشم انداز ۲۰ ساله کنونی چیز زیادی ندیده ایم و اهداف 
آن محقق نشده است. وقتی در چنین شرایطی هستیم چگونه می توان به 

برنامه بعدی فکر کرد.
مشــایخ ادامه داد: در کشاورزی، صنعت و موارد دیگر اقتصاد ما در طی 
این ۲۰ سال پیشرفت نکرده ایم و متاسفانه از قافله پیشرفت جهانی عقب 
مانده ایم. رشد اقتصادی چشم انداز محقق نشده و وضعیت تورم نیز نیازی 

به بحث ندارد!
این کارشناس اقتصادی با اشــاره به وضعیت تحریمی کشور افزود: در 
چنین شــرایطی که در وضعیت تحریم قرار داریم، باید برای چشــم انداز 

توسعه از نیروهای انسانی نخبه داخلی خود استفاده کنیم. 
اما متاسفانه شاهد سیل خروج نخبگان از کشور هستیم و از سوی دیگر 
شــاهد برخورد با نخبگان دانشگاهی نیز هستیم. در چنین شرایطی نمی 
توان به تهیه سند چشم انداز دیگر امیدوار بود و با آسیب شناسی مشکلات 

باید پیش از تدوین سند چشم انداز موانع سند قبلی را برطرف کرد.  
سند چشم انداز 2030 عربستان

در حالی چشم انداز توسعه را فراموش کرده ایم که عربستان سعودی به 
عنوان رقیب منطقه ای ایران سند چشم انداز توسعه ۲۰۳۰ خود را آماده 
کرده است. در ســال ۲۰۱۶ سند چشم انداز ۲۰۳۰ عربستان تصویب شد 
و به رویکرد کلان اقتصادی عربستان شکل داد. این سند همچنان مبنای 

سیاستگذاری های کلان دیپلماسی اقتصادی عربستان است. 
این ســند در واقع یک طرح اســتراتژیک بلندپروازانه اســت که برای 
مدرن ســازی و تنوع بخشیدن به اقتصاد عربستان، عمدتا از طریق کاهش 
وابستگی به نفت، توسعه منابع درآمدی جایگزین و افزایش مشارکت بخش 

خصوصی در اقتصاد طراحی شده است.
دیپلماســی اقتصادی عربســتان در پیامد طراحی و اجرای چشم انداز 
۲۰۳۰ در مســیر دگرگونی  قــرار دارد. در قالب این چشــم انداز، ارتقای 
موقعیت عربستان به عنوان هاب جهانی تجارت و سرمایه گذاری و کشوری 
برخوردار از موقعیت برتر در جهان اســلام به اهداف کلیدی دیپلماســی 

اقتصادی بدل شده اند. 
افزون بر این ســند جدید توسعه صنعتی این کشور که بر پایه کاهش 
نقش نفت در اقتصاد این کشور و همراهی به انقلاب چهارم صنعتی طراحی 

شده است نیز در شکل دهی به دیپلماسی اقتصادی نقش آفرین است. 
بررسی ها نشــان می دهد در سند توسعه عربســتان، شورای همکاری 
خلیج فارس همچنان در کانون دیپلماســی اقتصادی عربستان قرار دارد و 
این کشور از مسیر شورای همکاری مذاکرات آزادسازی تجاری را به پیش 
می برد. در حوزه سرمایه گذاری، عربستان کوشیده تا اصلاحات بنیادینی در 

راستای جذب سرمایه خارجی صورت دهد. 
از دیگر ســو تلاش می کند تا مازاد درآمدهــای نفتی را در بخش های 
جــذاب و آینده دار زنجیره هــای ارزش، ســرمایه گذاری کند. کمک های 
توسعه ای عربستان به عنوان بخش مهمی از دیپلماسی اقتصادی این کشور 
بر جهان در حال توســعه متمرکز شــده و در راستای منافع ژئوپلیتیک و 

ژئواکونومیک این کشور صورت می گیرد.

محمد صادق مشایخ، کارشــناس اقتصادی در گفت و گو با آرمان 
امروز با تاکید بر تاثیر سندهای چشم انداز بر روند توسعه در جهان 
گفت: بسیاری از کشورهای در حال توسعه از اسناد توسعه استفاده 
می کنند و این موضوع چشم انداز روشنی برای توسعه به مردم آن 
ها می دهد. معتقدم حتی می توان سند چشم انداز توسعه 100 ساله 

داشت تا برای نسل های آینده نیز امیدآفرینی کرد.

»آرمانامروز«نقشسندچشماندازدرامیدآفرینیبرایمردمبررسیمیکند

واکاویسندچشماندازبعدیایران

قیمت تخم مرغ نجومی شدبودجه عمرانی افزایش داشته است؟

بررسی ایده واردات خودروی کارکرده
سخنگوی اقتصادی دولت 
اعلام کــرد: باتوجه به اینکه 
تامین خــودرو نیاز کشــور 
اســت و واردات خــودرو در 
دستور کار وزارت صمت قرار 
دارد، امیدوارم تا قبل از مهر 
واردات  شــرایط  مصوبه  ماه 
خودروهای دســت دوم از دولت اخذ شــود. به 
گفته احسان خاندوزی این موضوع تکلیف قانونی 
هم اســت؛ لذا بدین منظور چند جلسه در هیات 
دولت برگزار شده است و مساله آلایندگی، میزان 
مصرف، خدمات پس از فروش، احراز سن خودرو، 
داشتن نمانیدگی در داخل کشور اهمیت دارد و 

در حال بررسی است.
پیش از این نیز سازمان ملی استاندارد، لیست 
برندهای معتبری که مجوز واردات خودرو دست 
دوم را دارند، با انتشار »دستورالمعل جدید واردات 
خودرو دست دوم« در تاریخ ۱۶ شهریورماه  اعلام 

کرد.
باید به این نکته توجه داشــته باشیم، صنعت 
خودرو در ایران با سیاست درآمیخته شده است. 
هر اتفاقی در سیاست داخلی و خارجی روی این 
صنعــت تاثیر می گــذارد. هرچند عموما جهات 
گیری اقتصاد در نیمه دوم سال با واقعی تر شدن 
قیمت ارز مشخص می شود، اما در طول یک سال 
و نیم گذشــته تنها شاهد گفتار درمانی در حوزه 
خودرو بوده ایم. در طول این دوره تعداد بســیار 
اندکی خودرو وارد شــده اســت و وضعیت بازار 

خودروی داخلی نیز مناسب نیست.
با این وضعیت دولت به سمت طرح ایده واردات 
خودروی کارکرده رفته است که با توجه به نکاتی 

امیدوار کننده نخواهد بود. 
نکتــه اول این اســت کــه بحث تامیــن ارز 
خودروهای کارکرده وارداتی مشــخص نیست و 
حتی اکر این مشــکل را در نظر نگیریم و سقف 
واردات آن را ۳۰ تــا ۵۰ هــزار خودر و نیز فرض 
کنیم تاثیری بر بــازار داخلی خودرو و قمیت آن 

نخواهد داشت. 
نکته بعدی این اســت که احتمال زیاد اجرای 
این قانون از آبان و آذرماه شروع می شود و تا پایان 
سال نهایتا ۱۵ تا ۲۰ هزار خودرو در خوشبینانه 
ترین حالت وارد خواهد شد که تاثیری روی بازار 

داخلی نخواهد داشت.
 

بابک صدرایی 
کارشناس خودرو

یادداشتیادداشت

چارسوقچارسوق

قیمتنفتسنگینایرانافزایشیافت
جدیدترین گزارش ماهانه اوپک نشــان داد 
قیمت نفت ســنگین ایــران در اوت، برای 

دومین ماه متوالی افزایش پیدا کرده است.
جدیدتریــن گــزارش بازار نفت ســازمان 
کشورهای صادر کننده نفت )اوپک( نشان 
داد که قیمت نفت سنگین ایران در اوت، به 
۸۷ دلار و ۵۸ سنت در هر بشکه رسید که 
شش دلار و ۱۰ سنت معادل ۷.۵ درصد در 

مقایسه با قیمت ۸۱ دلار و ۴۸ سنت در ژوئیه، افزایش داشت. میانگین قیمت نفت سنگین 
ایران از ابتدای ســال ۲۰۲۳ تاکنون، به ۸۰ دلار و ۸۸ سنت در مقایسه با ۱۰۵ دلار و شش 

سنت در مدت مشابه سال ۲۰۲۲ رسیده است.
ارزش سبد نفتی اوپک در اوت، به ۸۷ دلار و ۳۳ سنت در هر بشکه رسید که شش دلار و ۲۷ 
ســنت معادل ۷.۷ درصد در مقایسه با ۸۱ دلار و شش سنت در ژوئیه، افزایش داشت. با این 
حال، میانگین ارزش سبد نفتی اوپک از ابتدای سال ۲۰۲۳ تاکنون، به ۸۰ دلار و ۶۰ سنت در 
هر بشکه رسید که در مقایسه با میانگین ۱۰۵ دلار و ۲۹ سنت در مدت مشابه سال گذشته، 

۲۴ دلار و ۶۹ سنت معادل ۲۳.۴ درصد کاهش نشان می دهد.

برایوامازدواجیکضامنکافیاست
مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی از افزایش 
۲۱۰ درصدی مبلغ و ۱۸۹ درصدی تعداد 
وام ازدواج خبر داد و گفت: طبق قانون بانک 
ها نباید بیشتر از یک ضامن برای وام ازدواج 

درخواست کنند.
صحابی اظهار کرد: از بیستم خردادماه سال 
جاری و با ابلاغ بســته نظارتی - اعتباری 
رشد منفی تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 

در ابتدای ســال جاری به رشــد مثبت و فزاینده تبدیل شده و انتظار می رود با روند کنونی 
اعطای تسهیلات مزبور، تا پایان سال جاری کاهش قابل ملاحظه ای در تعداد متقاضیان در 

صف تسهیلات پیش بینی می شود.
وی با بیان اینکه از ابتدای ســال تاکنون ۳۸۵ هزار نفر به مبلغ ۷۸ همت تســهیلات ازدواج 
دریافت کرده اند، افزود: بر اساس ابلاغ قانون بودجه شبکه بانکی باید نسبت به پرداخت ۱۴۴ 
همت تســهیلات ازدواج تا پایان ســال اقدام کند و بر این اســاس باید تا به امروز ۶۸ همت 
پرداخت می شد که با همکاری شبکه بانکی تاکنون ۷۸ همت تسهیلات به متقاضیان اعطا 

شده است.

ساختمسکن۲۵متریتکذیبشد
در پــی اعلام رســانه ای ســاخت واحدهای 
مســکونی ۲۵ متری در تهران، رییس مرکز 
ارتباطات و اطلاع رسانی وزارت راه و شهرسازی 
ساخت مسکن کوچک مقیاس در شهر تهران 
را تکذیب کــرد. وحید قربانــی رییس مرکز 
ارتباطات و اطلاع رســانی این وزارتخانه اعلام 
کرد: در پی انتشــار اخباری مبنی بر ساخت 
واحدهای مسکونی ۲۵ متری در شهر تهران به 

استحضار ملت شریف در سراسر کشور می رساند نه تنها این طرح هیچ ارتباطی با دولت و وزارتخانه 
مربوط ندارد بلکه وزارت راه و شهرسازی مخالف ساخت مسکن کوچک مقیاس است. رییس مرکز 
ارتباطات و اطلاع رســانی وزارت راه و شهرسازی ادامه داد: مسکن های کوچک مقیاس در تضاد با 
فرهنگ ایرانی- اسلامی و جامعه خانواده محور است و به هیچ عنوان در دستور کار دولت سیزدهم 
و وزارت راه و شهرسازی نیست، واحدهای مسکونی طرح نهضت ملی مسکن که در سراسر کشور در 
حال ساخت است از استانداردهای لازم سرانه مورد نیاز خانواده، تبعیت می کند. قربانی تأکید کرد: 
بر اساس اصل ۳۱ قانون اساسی، داشتن مسکن متناسب با نیاز، حق هر فرد و خانواده ایرانی است 
و عدم تناسب مساحت واحد مسکونی با نیاز خانواده، آسیب های گسترده ای بر جا خواهد گذاشت.

چشم اندازچشم انداز
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آرمان امروز- حمید رضا خالدی: دولت طی یک 
دهه اخیر برنامه های  فراوانی را برای تشویق جوانان 
به ازدواج و فرزند آوری داشته است، اما تاکنون نه تنها 
آمار ازدواج رشد محسوســی را نداشته که برعکس، 
مروری بر آمارها و تولد نوزادان حکایت از آن دارد که 
هر سال رغبت جوانان به ازدواج و البته فرزند آوری در 

خانواده ها کمتر و کمتر می شود. 
آماری که به معنای آن است که طرح هایی مانند وام 
فرزند آوری یا افزایش رقم وام ازدواج یا اعطای زمین و 
ماشین به مادران چندان موفق نبوده و نتوانسته اهرم 
تشویقی خوبی برای رشد جمعیت کشور و افزایش آمار 

ازدواج ها باشد.  
این در حالی اســت که در حال حاضر با داشــتن 
حدود ۷۰ درصد جمعیت فعال، »میانســال« خطاب 
می شود، زنگهایِ کاهش نرخ رشد جمعیت و افزایش 

تعداد سالمندانش به صدا درآورده است. 
نگرانی ها در قالب طرحی با هدف افزایش نرخ رشد 
باروری در ســال ۹۲ از سوی نمایندگان تهیه و اعلام 
وصول شد، اما بنابر دلایلی به سرانجام نرسید و حالا 
بعد از هشت سال از زمان تدوینش، نمایندگان تصویب 
کردند به مدت هفت سال به صورت »آزمایشی« اجرا 

شود. 
اما کارشناسان معتقدند نمی توان پیش بینی درستی 
در خصوص افزایش نرخ باروری حتی در صورت اجرای 
این طرح داشت و، اما و اگر هایی بر آن وارد می کنند. 
در این میان به نظر می رسد وضعیت به گونه ای است 
که حتی جامعه روستایی ما را نیز تحت تاثیر قرار داده 
و باعث شده تا بسیاری از دختران روستایی و بخصوص 

دهه شصتی ها همچنان مجرد باقی بمانند. 
زنگ خطری که به قدری جدی است که دولت را 
نیز وادار به چاره اندیشــی کرده است به گونه ای که 
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری، از پرداخت 
۵۰۰ میلیون تومان تسهیلات به زوجین روستایی دهه 
شصتی خبر داد و گفت: زوجین دهه شصتی را تشوق 
کنیم که با مهاجرت معکوس به روستاها و بهره گیری 
ازتسهیلات ۵۰۰ میلیون تومانی با کارمزد کم، به رونق 

روستا کمک کنند. 
انیسه خزعلی، در تشریح وضعیت تجرد دختران در 
روستاها گفته است؛  در روستاها ممکن است با تجرد 
قطعی دهه شصتی ها مواجه باشیم، کما اینکه تجرد در 

روستا بیش از شهر است.  اما روش دولت برای تشویق 
جوانان روستایی به ازدواج، کپی همان طرح هایی است 
که طی چند سال گذشته برای فرزند آوری و افزایش 

آمار ازدواج جوانان در پیش گرفته بوده است. 
اعطای وام و تسهیلات برای تشویق جوانان روستایی. 
در همین راســتا معاون امور زنــان و خانواده رئیس 
جمهوری از پرداخت ۵۰۰ میلیون تومان تسهیلات به 
زوجین روستایی دهه شصتی خبر داد و تصریح کرد: 
به این زوجین ۱۰۰ میلیون تومان تســهیلات ازدواج 
علاوه بر تســهیلات عام ازدواج، ۲۰۰ میلیون تومان 
کالا کارت، ۲۰۰ میلیون تومان تسهیلات اشتغال داده 
می شود و مجموعا ۵۰۰ میلیون تومان پشتوانه برای 

زوجین دهه شصتی روستایی تعیین شده است. 
علاوه بر این بیمه اجتماعی نیز برای این زوجین در 

نظر گرفته شده است.

 تا 20 سال دیگر...
اما چرا هیچ یک از طرح های اجرا 
شــده موفق نبوده است؟ سوالی که 
شــهلا کاظمی پور در پاسخ به آن به 
»آرمان امروز« می گوید:  پیش بینی های نشان می دهد 
که رشد جمعیت ایران در سال ۱۴۲۰ یا ۱۴۲۵به رشد 
صفر برسد و پس از آن منفی شود و این نگرانی وجود 
دارد که جمعیت ایران در ســال های آینده به سمت 
سالخوردگی برود، باروری کم شود و از جوانی جمعیت 

کاسته شود و این عمده ترین نگرانی است که در جامعه 
ما وجود دارد.

این جمعیت شناس در پاسخ به سوالی درخصوص 
تجارب جهانی در میزان افزایش نرخ رشــد جمعیت 
بیان می کند: عمدتا در همه کشورها، کاهش باروری 

ناشی از بهبود شاخص های توسعه است. 
در هرکشوری شــاخص های توسعه مانند افزایش 
باسوادی، پوشــش ضریب تحصیلی بالا، تحصیلات 
عالیه، اشــتغال زنان، شهرنشــینی، رفاه اجتماعی و 
بهبود بهداشت از عواملی هستند که ولادت و باروری 
را کاهش می دهند. در کشور ما نیز این عوامل وجود 
داشته است، اما مشکلی که در ایران وجود دارد سرعت 

کاهش است که بسیار زیاد است. 
پس باید به دنبال علتی کــه موجب افزایش این 
سرعت شده، برویم. حتی ما شاخص های توسعه را به 
اندازه ای که کشور های دیگر دارند، نداریم؛ اما می بینیم 

که سرعت کاهش ولادت بیشتر است. 
عمدتا هم بحث های تورم و آســیب های مختلف 
اجتماعــی و عدم اعتماد خانواده ها بــه آینده خود و 
فرزندانشان از عواملی هستند که هم باعث به تاخیر 
افتادن ازدواج و هم به تاخیر افتادن فرزندآوری شده و 
هم میانگین تعداد فرزندان برای خانواده ها کم می شود. 
اگر هم قرار است سیاستی اتخاذ کنیم در فاز اول 
باید روی عوامل حادثی که منحصر به جامعه خودمان 

است، برنامه ریزی کنیم. 

اشتغالزایی کنید، مشکل حل می شود
عالیه شــکربیگی، از دیگر جامعه 
شناسانی است که با نقد چنین طرح 
های دولتی معتقد است که این رویه 
نمی توانــد کمکی به کاهــش آمار 
مجردها در روستاها بکند. وی در گفت 
و گو با »آرمان امروز« می گوید: مشکل اصلی از جایی 
نشات می گیرد که طرح مساله درستی از چالش های 
کشور از جمله همین کاهش جمعیت و  تجرد جوانان 
نداریم. یعنی اگر بخواهیم درست طرح مساله کنیم باید 
بپرسیم که چرا جوانان از روستا به شهرها مهاجرت می 
کنند؟ ضمن اینکه باید سوال کرد که واقعا دلیل همه 
این چالش ها و کاهش جمعیت و بی علاقگی جوانان 
روستایی به ازدواج در مســایل اقتصادی خلاصه می 
شود؟. وی با ذکر اینکه موضوع بسیار عمیق تر و فراتر 
از مسایل اقتصادی است می گوید: واقعیت این است که 
بخش زیادی از ازدواج گریزی جوانان روستایی به تغییر 
نگرش آنها برمی گردد. اینکه دختران و پسران روستایی 
نیز مانند بقیه جوانان، آینده ای را برای خود و رسیدن به 
آرزوها و اهدافشان متصور نیستند. همین مساله عاملی 
می شود برای افسردگی و ناامیدی آنها. مسلم است که 
در چنین شرایطی جوان دیگر رغبتی به تشکیل خانواده 
و به قول عامیانه بدبخت کردن فرد دومی را ندارد! حتی 
در مورد ابعاد اقتصادی مساله نیز باید سوال کنیم که 
چرا پسران روستایی به شهرها  مهاجرت می کنند. جز 
این است که در روستا کاری ندارند و آینده ای برای خود 
متصور نمی بینند. بنابراین اگر دولت حتی فکر می کند 
که گره اصلی در بخش اقتصادی است، باید ابتدا تلاش 
کند تا رونق اقتصادی و تولید را به روستاها بازگرداند و 
برای جوانان اشتغالزایی کند. شکربیگی با ذکر اینکه چه 
بخواهیم و چه نخواهیم ازدواج در جامعه ما هر روز کمتر 
از گذشته می شود ادامه می دهد: از سوی دیگر گرانی 
و تورم برای جوانان شهری هم رغبتی برای ازدواج ندارد 
چه رسد به جوانان محروم شده از امکانات در روستاها! 
. وی در نهایت تاکید می کند: راهکارهایی مانند اعطای 
وام، مسلما در وضعیت اقتصادی و تورم بی سابقه کشور 
چه دردی از دردهای جوانان مجرد ما را حل می کند؟ 
نتیجه چنین تصمیم هایی نیز این می شود که هر سال 
نه تنها آمار طلاق در کشور افزایش می یابد که به همان 
نسبت آمار ازدواج جوانان نیز کاهش پیدا می کند.     

گزارش »آرمان امروز«  از طرح  تشویقی 500 میلیونی برای توقف مهاجرت مردان، افزایش ازدواج دختران  

تجرد قطعی به دختران روستایی رسید! 

راهپیمایی عظیم اربعین حســینی 
بزرگترین کنگره جهانی مسلمانان است 
که علاوه بر ابعاد فرهنگی و اجتماعی 
دارای جنبه سیاســی، عبادی است و 
موجب افزایش انســجام اجتماعی در 
تمــام جامعه می گردد. پیاده روی کــه امنیت آفرین و 
موجب افزایش تعامل و همراهی و همکاری مردم با پلیس 
زحمتکش شــده است. اربعین یک رخداد عظیم فراملی 
اســت که امسال هم فراجا مجدانه تلاش نمود تا به زعم 
خود به هر چه باشــکوه تر برگزار شدن آن کمک کرده، 
اقتدار و اتحاد جهان اسلام را در منطقه و جهان به نمایش 
بگذارد. اهمیت این مســاله زمانی مشخص می شود که 
بدانیم در پیاده روی اربعین امسال، بیش از چهار میلیون 
ایرانی عاشــق اهل بیت علیه السلام و حدودا ۲۰ درصد 
بیشتر از سال گذشته شرکت نمودند که تامین امنیت آنها 
کاری بــس عظیم بود و برای همین  نقش ارزنده و تاثیر 
گذاری فراجا در برگزاری این کنگره عظیم ستودنی است. 

که رئوس آن به شرح زیر است:
برپایی جلسات متعدد با نگاه علمی و عملیاتی و آسیب 
شناسی اربعین سال ۱۴۰۱ در قالب قرارگاه اربعین تحت 
فرماندهی کل انتظامی و توجیه کامل فرمانده های میدانی 
از نکات مثبت عملیات اربعین امســال پلیس کشور بود. 
خوشرویی  و ســعه صدر و گشاده رویی مامورین پلیس 
در عملیات بزرگ اربعین با توجه به شرایط گرمای طاقت 
فرسا بسیار ارزشمند و بی بدیل بود. با راه اندازی سامانه 
سجاد، ایســتایی زائران در تردد مرز ها به حداقل زمان 
حدودا ۴ ثانیه رسید و موجب رضایت مندی شهروندان 
گردید. مدیریت و روان ســازی ترافیک به ویژه مدیریت 
پارک خودرو توسط پلیس راهور با بهره گیری از سیستم 
های هوشمند مدیریت ترافیک صورت گرفت. هم افزایی 
پلیس با اصحاب رسانه به ویژه رسانه ملی نقش فزاینده 
ای در اطلاع رســانی زائرین عزیز و مدیریت توزیع سفر 

آنها داشته است.
اقدامات فراجا در مدیریت ترافیک و ایجاد نظم و امنیت 
و تســهیل تردد در مرز های 6 گانه در اربعین حسینی 
امســال ستودنی و مثال زدنی بود. دیپلماسی انتظامی و 
مرزی با طرف عراقی و ارتقا تعامل بین دو کشــور منجر 
به سهولت در تردد زائرین گردید. خدمات ارزنده پلیس 
درصــدور گذرنامه های زیارتی که برای اولین بار صورت 
گرفت و برای صد ها هزار زائر در بازه زمانی کمتر از یک 
ماه اقدامی جهادی و وصف ناپذیر اســت.  مدیریت سفر 
با بهره گیری از روش های علمی، تجهیزات هوشمند از 
نکات بارز نقش پلیس در عملیات برگزاری اربعین بود. در 
نهایت عبور و مرور ایمن و بدون گره های ترافیکی و تراکم 
های اذیت کننده صورت گرفت که مورد رضایت زائرین 

عزیز قرار گرفت. 
روحیه معنوی پرسنل خدوم فراجا در نقاط مرزی و به 
دور از خانواده و عشــق و علاقه آنها به اقا امام حسین)ع( 

باعث ایجاد نشاط و خدمت مضاعف گردید.
راه اندازی ســامانه هوشمند برای رصد و کنترل تردد 
زائرین از ابتکارات فراجا در اربعین امسال بود که موجب 
ســهولت ســفر گردید.  اقدامات پلیس در ایجاد امنیت 
پایدار برای زائرین موجب رضایت مطلوب شــهروندان و 
زائرین گردیده است. نظرسنجی  ها از زائرین عزیز بیانگر 

رضایت مندی مطلوب از خدمات فراجا بوده است.
خدمات شایســته و بی منت پلیس به همراه عشق و 
علاقه به آقا امام حسین )ع( در اربعین امسال ستودنی و 

برگ زرین برای فراجا خواهد بود.
در پایــان، رجاء واثــق دارم رضایتمندی حضرت آقا 
فرماندهــی معظم کل قوا از خدمــات و عملیات اربعین 
حســینی پلیس موجب ارتقاء انگیز و روحیه مضاعف در 
ارائــه خدمت بی منت، تک تــک کارکنان و فرماندهان 

شجاع مجموعه سازمان بزرگ فراجا می گردد. 
معاون امنیتی و انتظامی فرمانداری تهران

نقش فراجا در مدیریت اربعین حسینی 
آرمان امروز: از امروز )ســه شــنبه( و همزمان با 
آخرین تعطیلات تابستان، موج عظیمی از هموطنان 
در حال سفر هســتند. با توجه به بازگشایی رسمی 
مدارس از اول مهرماه، میلیون ها نفر برای انجام سفر 
به دل جاده می زنند و مقصد اکثرشان شمال کشور 
اســت. در این شــرایط دو چالش اساسی را باید در 
این سه روز تعطیلی جست وجو کرد، اول تصادفات 
رانندگی اســت که در این سه روز به شدت افزایش 
خواهد داشت و دوم، شیوع نامحسوس سویه جدید 
کرونا با نام »پیرولا« است که می تواند در مهر افزایش 
چشمگیری پیدا کند، هرچند که گزارش رسمی از 
ابتلا به این سویه در کشور گزارش نشده است. پس از 
گذشت سه سال و استفاده مداوم از ماسک برای هیچ 
یک از ما متصور نبود اما ۱۲۵۲ روز یعنی روز ســوم 
مرداد ۱۴۰۲ پایان استفاده همگانی از ماسک اعلام 
شد و این روزها دوباره زنگ خطر برخی سویه ها به 
گوش می رسد. مثلا در استان اصفهان، تعداد بیماران 
سرپایی کرونا افزایش یافته است. بنا به اعلام پژمان 
عقدک  سخنگوی دانشــگاه علوم پزشکی اصفهان 
گفت: »تعداد بیماران سرپایی مبتلا به کرونا در این 
استان در یک هفته اخیر افزایش یافته است. با توجه 
به بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها از ۲ هفته آینده 
و همچنین احتمال ابتلا به بیماری آنفلوآنزا در فصل 
پاییز لازم اســت که توصیه های مربوط به بیماری 
های تنفســی به خوبی رعایت شود.«  این در حالی 
است که پیش بینی ۴ میلیون سفر کشور می شود. 
دکتر »بابک عشــرتی« معاون فنی مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشت درباره وضعیت بروز 
سویه های جدید کرونای اومیکرون در کشور گفته: با 
توجه به کاهش چشمگیر موارد کرونا در مدت اخیر، 
آخرین سکانس های ژنی انجام شده روی تست های 
اخذ شده کرونا مربوط به پایان تیر امسال است، چون 

در مرداد ماه موارد بســیار پایین بود هنوز اطلاعات 
سکانس ژنی نداریم. ا احتمال ورود آن به ایران وجود 
دارد. نگرانی از زیرســویه های اخیر کرونا هم به این 
دلیل است که برخی کشورها گسترش سریع آن را 
گزارش کرده اند، اما هنوز شــواهدی وجود ندارد که 
این زیرسویه ها مرگ ومیر و عوارض شدیدتری ایجاد 
کنند. عشرتی همچنین درباره واکسیناسیون توضیح 
داده: گروه های در معرض خطر که از تزریق دوز دوم 
واکسن آنها یک ســال گذشته است باید نسبت به 

تزریق دوز سوم واکسن اقدام کنند.
اعلام محدودیت ترافیکی تعطیلات 

از ســاعت ۱۲ تا ۲۴ روزهای چهارشنبه و پنجشنبه 
۲۲ و ۲۳ شهریور و همچنین از ساعت 6 بامداد تا ۲۴ 
روزهای جمعه و شنبه و یکشنبه تردد تمامی کامیون 
های ســنگین به جز حاملین مواد سوختی و فاسد 
شــدنی از محور هراز کماکان ممنوع است. پلیس 
راهــور درباره محدودیت محور کنــدوان اعلام کرد 
که تردد انواع وسایل نقلیه در صورت پرحجم بودن 
ترافیک در محور مذکور از ساعت ۱۰ الی ۲۴ روزهای 
سه شنبه، چهارشنبه، پنجشنبه و جمعه از مرزن آباد 
به سمت کرج و تهران ممنوع بوده و در صورت اعلام 
مأمورین پلیس راه در محل، تردد انواع وسایل نقلیه 
از ســاعت  ۱۲ظهر از کرج میــدان امیرکبیر آزادراه 
تهران شــمال به سمت مرزن آباد به صورت یکطرفه 
خواهد بود. همچنین رفت و آمد تمامی وسایل نقلیه 
در صورت پرحجم بودن ترافیک در محور مذکور از 
ساعت ۱۰ الی ۲۴ روزهای شنبه، یکشنبه و دوشنبه 
هفته آینده از کرج و ابتدای آزادراه تهران – شــمال 
به ســمت مرزن آباد ممنوع بوده و در صورت اعلام 
مأمورین پلیس راه درمحل، تردد انواع وسایل نقلیه 
از ساعت ۱۲ الی ۲۴ همان روز از مرزن آباد به سمت 

کرج و تهران بصورت یکطرفه خواهد بود.

چالش های آخرین تعطیلات تابستان
چارسوقچارسوق

الو   آرمانالو   آرمان
این ستون، تریبونی است برای بیان مشکلات و پیشنهادهای 
شما. تلاش ما این اســت که در این ستون دیدگاه ها، نظرات و 
انتقادهایتان درتمام حوزه ها بازتاب یابد. آرمان امروز آینه افکار 

عمومی است. منتظر تماس  شما هستیم.
 ارتباط مستقیم با دبیر سرویس
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خیابان شارع عام است
در خیابان ها ومعابر دیده  می شــود که هرکسی جلوی مغازه 
صندلی و گلدان می گذارد که کســی پارک نکند. حتی دیده می 
شــود که مقابل پنجره ها ودیوار منازل نوشته اند که خودرو پارک 
نکنید وتهدید به پنچری خودروها می کنند. خیابان شارع عام است 
و اگر مالک مغازه و منزلی پارک کردن را درخیابانی که ملک او به 
آن مشرف است ممنوع و راننده خودرو کجا پارک کند. آیا به تعداد 
خودروهای درحال تردد درسطح شهر ما پارکینگ احداث کرده ایم 
واگراین مالکان خواستند خودروي خودرا درخیابانی پارک کنند چه 

خواهندکرد؟.
عبدالحمید حسین نیا

____________________

نتیجه آزمون معلمان چه شد؟ 
قرار بود نیمه شــهریور وزارت آمــوزش و پرورش نتایج نهایی 
آزمون اســتخدام آموزگار را اعلام کند ولی هنوز خبری نیســت.
صبوری

____________________

قدردانی یک بیمار 
به علت بیماری در بخش مراقبت های ویژه C.C.U.A بیمارستان 
مدرس واقع در سعادت آباد، بستری شدم. خوشبختانه سوپروایزر، 
واحد پرستاری و پرستاران به خوبی از بیماران مراقبت و نگهداری 

می کنند و برخورد خوبی با بیماران دارند که جای قدردانی دارد.
حسین جاسبی 

____________________

استراحتم آرزوست
برخی ها شــیفت شب کار می کنند و بیدارند روزها به آرامش، 
استراحت و خواب نیاز دارند،  اما حضور پیاپی میوه و سبزی فروشان 
و سمساری های دوره گرد که با استفاده از بلندگوی شان موجب 
آلودگی صوتی می شوند، اعصاب و روان خانواده ها را به هم می ریزند 
و خواب را از آنان می گیرند. مسئولان خوش آب و هوانشین پایتخت 
به دلیل این که چنین مشکلاتی ندارند، به فکر رفع مشکلات هم 
نیستند وگرنه نباید شاهد این همه آلودگی صوتی و ناهنجاری های 

اجتماعی باشیم. 
فرخی پور

____________________

کمبود شیرخشک
علت کمبــود انــواع شیرخشــک در داروخانه ها چیســت؟ 
وزارت بهداشت و ســازمان غذاودارو لطفا به این موضوع رسیدگی 

کنند.
شهبازی- تهران

____________________

تاخیر در شماره گذاری 
شماره گذاری خودروهای صفر کیلومتر با تاخیر انجام می شود. 

پلیس راهور ناجا لطفا به این موضوع رسیدگی کند.
یک شهروند

____________________

حقایق گویی حد و مرز ندارد
تعریف کنم یا انتقاد؟ مردم از خبرنگاران و نویسندگان انتظار دارند 
بدون هیچ رودربایستی و ملاحظه کاری و  تعارفی با جرات حقایق را 
بنویسند. اما برخی اوقات اتفاق افتاده اگر از شخص یا مسئول دلسوز 
تعریف کنیم می گویند وظیفه اش را انجام داده، اگر انتقاد و شکایت 
کنیم، می گویند احتمال دارد آنها هم از ما شکایت کنند. )در گوشی 
خدمت تان عرض کنم؛ شهردار تهران همین کار را انجام داده!(، اما 
به عقیده من گفتنی ها را باید گفت. نوشتنی ها را باید در چارچوب 
و مقررات و بدون سانسور نوشت. وقتی مسئولان خودشان آگاهانه و 
عالمانه می گویند انتقادپذیر هستند، چه لزومی به پنهان کاری وجود 

دارد؟ حقایق گویی حد و مرز ندارد.
علی – تهران

____________________

کیفیت بنزین
چرا بنزین برخی از جایگاه  های سوخت کیفیت پایینی دارد؟ این 

مسأله باعث آسیب به سیستم سوخت رسانی خودرو می شود.
یک راننده

مراد مرادی

مرگ تلخ ۳ کارگر در عمق ۱۰ متری چاه
 سخنگوی سازمان آتش نشانی 
ایمنی شهر تهران  و خدمات 
از مرگ سه کارگر بین ۲۵ تا 
۳۰ سال ســن داشته از اتباع 
غیــر ایرانــی در عمق چاهی 
۱۰ متــری در جنوب تهران 

خبرداد. جلال ملکی، در تشــریح جزئیات این خبر گفت: در ساعت ۱۰:۰۵ 
صبح دیروز به ما گزارش شد و حادثه واقع در نعمت آباد، بلوار شکوفه، خیابان 
سهیل شمالی بود.  با حضور آتش نشانان در محل مشخص شد که چهار کارگر 
مشــغول کار در یک حلقه چاه به عمق حدود ۱۰ متر بودند که در قسمت 
انتهای چاه و انباری آن دچار حادثه شدند. در این میان یکی از کارگران موفق 
به نجات خود و خروج از چاه شده بود و متاسفانه سه کارگر دیگر در انتهای 
چاه مانده بودند، آتش نشانان بلافاصله و همزمان با ایمن سازی محل، عملیات 
نجات را آغاز کرده و با حضور در عمق چاه، سه کارگر را که بی حال و بیهوش 
در انتهای چاه افتاده بودند، به سطح زمین منتقل کردند. با خروج این سه نفر 
از عمق چاه و تحویلشان به عوامل اورژانس مشخص شد که هر سه نفر جان 

خود را از دست داده اند.

قتل فجیع زن جوان 
مرد جوانی که همسرش را ۴ سال پس از ازدواج به قتل رسانده 
بود، در دادگاه کیفری تهران به مقتول اتهام رابطه نامشروع زد. 
مرداد ســال ۱۴۰۱ مرد جوانی با پلیس تماس گرفت و خبر 
قتل همسرش را اعلام کرد. پس از آن مأموران به محل حادثه 
که خانه ای ۳ طبقه در ورامین بود اعزام شدند و با بررسی های 
اولیه مشخص شد که شوهر این زن با ضربه های چاقو همسر 
۲۹ ساله اش به نام فریبا را به قتل رسانده است. جسد با دستور 
قضایی به پزشکی قانونی منتقل شد و مرد جوان که در همان 
محل بازداشت شده بود به اداره آگاهی منتقل شد. در ابتدای 
این جلســه اولیای دم درخواست قصاص کردند و مادر فریبا 
به جایگاه رفت و گفت: دخترم هیچ کار خلافی نکرده بود اما 
دامادم با ســنگدلی تمام او را کشت و برای توجیه کارش به 
او اتهام روابط نامشــروع زد. پس از آن متهم به جایگاه رفت 
و گفت: من همســرم را کشــتم چون مستحق مرگ بود و از 
نظر من مهدورالدم به حساب می آمد. او با افراد زیادی ارتباط 
داشــت و من چند روز قبل از حادثه تلفن های آنها را از داخل 

کشوی کمدش پیدا کرده بودم.

هولناک از زلزله مراکش 
امدادگران در مراکش با دست 
خالی یا با استفاده از تجهیزات 
تلاش  در  همچنان  ســنگین 
هستند تا بازماندگان بیشتری 
را از زیــر آوارهای زلزله  نجات 
دهند.  تعــداد قربانیان زلزله 

به ۲۸6۲ نفر و شــمار مجروحان به ۲۵6۲ نفر رســیده است. این زمین لرزه به 
بزرگی 6.۸ ریشتر که قوی ترین زلزله در تاریخ این کشور واقع در شمال آفریقا 
محسوب می شود، جمعه شب حدود ساعت ۲۳:۰۰ به وقت محلی در منطقه ای 
کوهستانی روی داد. امدادگران در مراکش به مرحله حساسی در عملیات برای 
یافتن بازماندگان زلزله رســیده اند. آنها می دانند که ۷۲ ساعت اول برای یافتن 
افراد زنده بســیار مهم است. این زمین لرزه، ده ها روستا را به ویرانه تبدیل کرد. 
ســربازان و نیروهای امدادی، عملیات نجات را با پشتیبانی تیم هایی کمکی از 
چندین کشــور ادامه داده اند. مقاماتی از سازمان جهانی بهداشت می گویند این 
فاجعه بیش از ۳۰۰ هزار نفر را تحت تاثیر قرار داده است. به گزارش شبکه »ان 
اچ کی«، هزاران نفر در پی این حادثه دردناک بی خانمان شده اند. مقامات دولتی 

چادرهایی برپا کرده اند و در حال توزیع پتو، غذا و آب هستند.

یادداشتیادداشت
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شــهرهای گیلان دیگر برای جوانان 
جذابیتــی ندارد و هرچه پیر اســت، به 
شهرهای ما می آید خیلی هایشان حتی 
توان زندگی مســتقل ندارند و پرســتار 
می گیرند اما اصــرار دارند اینجا زندگی 
کنند اما جوانان به جایش می روند یا اگر 
می خواهند بچه دار شــوند، به شهرهای 
دیگر مهاجــرت می کننــد. آنهایی که 
هستند هم میل به بچه دار شدن ندارند 

یا زود طلاق می گیرند.
»گیلان ما پیر شــده. می دانی چرا؟ 
برای اینکه جوانان از اینجا می روند و پیرها 
ساکنش می شوند. اگر در همین شهر ما 
قدم بزنی و با آدم ها حرف بزنی، می بینی 
که بیشــتر جاها در تسخیر پیرهاست و 
سالمندان زیادی ساکن این شهر هستند 
و جوانان زیادی هم مهاجرت کرده اند.« 
اینها حرف های یک مرد ســاکن شــهر 
رشت در استان گیلان است. استانی که 
این روزها به پیرترین اســتان کشور هم 
معروف شده و کارشناسان می گویند ۱۵ 
درصد جمعیت این خطه بالای ۶۰ سال 

سن دارند.
 یک روز گرم تابســتانی در یک شهر 
اســتان گیلان در هوایی آغشته به عطر 
ســبزی های تازه به نزدیکی شنبه بازار 
می رســم. بازاری پر از طبق سبزی های 
تازه؛ سیر، ترب، ریحان و دیگر سبزیجات 
خوش آب و رنگ. ســمت دیگر خیابان 
مغازه هــای صیــادی را می بینــم با آن 
چکمه های بلند آویزان از ســر درشان. 
راستی چه کســی است که به این شهر 
ساحلی آمده باشد و از شنبه بازارش رد 
نشده باشــد. هرچند محلی ها می گویند 
مدتی اســت این بازار در گوشه ای دیگر 
از شــهر برپا می شود، اما اسم شنبه بازار 
برای همیشــه روی آن مانده. می گویند 
شــنبه بازار قدیمی این شهر زیبا روزی 
قلب تجاری و مرکز اتفاقات اقتصادی و 
فرهنگی این شــهر بوده. اما امروز آنچه 
می بینیــم، صبح ها محل کســب و کار 
صیادان و دکه داران اســت و عصرها هم 
محل تجمع بازنشســتگان و سالمندان. 
مثل گوشه گوشه دیگر شهر که بازنشسته 

می بینی و پیر وسالمند و...
 مــرد اســتکان کمرباریــک را در 
دستانش می فشارد و مثل یک کارشناس 
زبده برایم از شرایط این روزهای گیلان 
می گوید: »ما اســم شهرهای خودمان را 
گذاشته ایم پیرسرا. شهرهای گیلان دیگر 
بــرای جوانان جذابیتی نــدارد و هرچه 
پیر است، به شــهرهای ما می آید و تازه 

بار هم به شــهرهای ما اضافه می کنند، 
خیلی هایشان حتی توان زندگی مستقل 
ندارند و پرستار می گیرند اما اصرار دارند 
اینجا زندگی کنند اما جوانان به جایش 
می روند یا اگر می خواهند بچه دار شوند، 
به شــهرهای دیگر مهاجرت می کنند. 
آنهایی که هســتند هم میل به بچه دار 

شدن ندارند یا زود طلاق می گیرند. 
 همه اینها باید بررسی شود تا ببینند 
چه بر سر جوانان ما آمده. روستاها هم که 
دیگر کاملًا خالی از جمعیت شده. جوانان 
از روستاها می روند و دیگر برنمی گردند. 
نمی توانیم بگوییم روستاها مهم نیستند، 
خالی شدن روستاها خودش به همه چیز 
لطمه می زند. مسأله اقتصادی هم هست 
چون برای ماندن جمعیت در روستا و چه 
شهر مسأله اقتصادی بسیار مهم است و 
معمولاً روســتاهایی خالی می شوند که 
توان روستایی هایشــان ضعیف است و 

جمعیت شان را از دست می دهند.«
مرد دیگر هم حرف های دوســتش را 
ادامه می دهد: »ســال ها پیش اشتغال و 
صید و صیادی در شهر ما آنقدر پررونق 
بود که نیروی کار کم می آمد و خیلی ها از 
شهرهای اطراف استان اردبیل و خلخال 
برای کار به اینجــا می آمدند؛ موقتی و 
فصلی. شب ها همین جا در قهوه خانه ها 
می خوابیدند. توی همین چایخانه هم با 
فرهنگ مردم گیلان آشنا می شدند. اما 
الان فقط گیلان برای پیرها گویی جاذبه 
دارد و کسی نمی آید اینجا که کسب و کار 
راه بیندازد یا هر کس بچه دارد، می رود 
بچــه اش را جای دیگر بزرگ می کند در 
حالی که فرهنگ گیلان فرهنگ غنی و 

بالایی است.«
 سراغ چند نفر از سالمندانی می روم 
که این روزها شــهرهای گیلان را برای 

زندگــی انتخاب کرده انــد. آقامرتضی و 
مرجان خانم وقتی پیر شــدند، تصمیم 
گرفتند تهــران را برای همیشــه ترک 
کنند. مرجان خانم وقتی ۱3 ساله بود، با 
آقامرتضی ازدواج کرد و از آبکنار روستای 
آبا و اجــدادی اش در نزدیکی بندر انزلی 
به تهران آمد. اما در ۶۰ ســالگی مرجان 
خانم و 7۰ ســالگی آقــا مرتضی دیگر 
نیازی نمی دیدند در تهران زندگی کنند 
و کجا بهتر از شــهر کوچک خوش آب 
و هوای نزدیک روســتای آبا و اجدادی 
مرجان خانم؟ مدت کمی از مهاجرت آنها 
به گیلان نگذشــته بود که مرجان خانم 
خواهر 7۰ ســاله اش شوکت خانم را هم 
تشویق کرد که به این شهر کوچک بیاید 
و به او توصیه کرد که آب و هوای تهران 
دیگر برای سن و سالش مناسب نیست 
و اینجا هم فامیل دارد و همگی دور هم 

خوشند. 
 شوکت خانم اما گفت از سه تا بچه اش 
در تهران دور می شود و دیگر کسی نیست 
تا کارهایــش را بکند. اما خواهرش به او 
وعده داد که آنها تنهایش نمی گذارند و 
همین طور هم شد. الان شوکت خانم به 
کمک آنها و دیگر اقوام در گیلان زندگی 
می کند، کلی راضی و خوشحال است و 
همین روزها دارد خاله 8۰ ســاله اش را 
تشــویق می کند که او هم برای خودش 
در اینجا خانه کوچکی دست و پا کند تا 

همه دور هم باشند.
گیلان پیر اما خوش آب و هوا

آرمین صافی، فعال محیط زیست در 
گیلان هم با اشــاره به موضوع پیرشدن 
جمعیت در گیــلان می گوید: »گیلان 
بــا ۱۵ درصــد جمعیت ســالخورده، 
ســالمندترین استان کشــور به شمار 
مــی رود، این خطه تقریبــاً در یک دهه 

اخیر به طور متوالی رتبه نخست پیری 
را به خود اختصاص داده. ضمن آنکه تک 
فرزندی دلیل اصلی پیری جمعیت استان 
گیلان به حساب می آید. عوامل دیگری 
هم به این موضوع دامن زده. مســائلی 
مثل مهاجرت در گیلان که در سال های 
اخیر در این استان خیلی جدی بوده اما 

چندان دیده نشده. 
روســتاهای زیادی در گیلان خالی از 
سکنه شده اند. زمین های زیادی توسط 
غیربومیان خریداری شده و درصد کمی 
در این زمین ها ساکن شده اند. آدم هایی 
که مــدام می آیند و می روند و ســاکن 
دائمی استان نیستند مثلاً در شهرستان 
رشــت، لاهیجان و بندرانزلی این مسأله 
خیلــی زیاد دیــده می شــود. خیلی از 
محلی ها دوباره تصمیم گرفته اند به محل 
زندگی اصلی شان برگردند و گویا امکانات 
گیلان برایشــان کافی است و از آن سو 
جوانان هم تصمیــم گرفته اند گیلان را 
ترک کنند چرا که کار و امکانات مناسبی 

برایشان مهیا نبوده.
 داستان مهاجرت اقلیمی به گیلان هم 
در سال های اخیر بسیار جدی بوده. مثلًا 
از استان هایی که مشکل آب و گرد و غبار 
دارند، عده ای زمین خریده اند و تعدادی 
هم ساکن هستند. هنوز آمار دقیق و قابل 
استنادی درباره مهاجرت وجود ندارد ولی 
مرکز آمار اعلام کرده در دو دهه ۱37۵ تا 
۱38۵ و نیز ۱38۵ تا ۱39۵ در هر دهه 
۱2 میلیون نفر و جمعاً 24 میلیون نفر 
جابه جا شده و مهاجرت کرده اند. حدود 
7۰ درصد مهاجرت ها از روســتا به شهر 
و 3۰ درصد نیز مهاجرت از شــهرهای 

استان به شهرهای بزرگ تر بوده است.«
 به گفتــه او، وقتی گیــلان خالی از 
جمعیت می شود بسیاری از زمین هایش 
هم رها می شــود و این اراضی مســتعد 
فرسوده می شــود و یکی از چالش های 
جدی برای گیلان همین بحث فرسایش 
اســت. در نهایت آنکه همه این تغییرات 
تشدید فقر را در روســتاهای استان به 
دنبال دارد و روستاییان مجبور می شوند 
به روستاهای مجاور یا شهرهای نزدیک 
پناه ببرند و همین مسأله حاشیه نشینی 
را زیــاد می کنــد. بیــکاری و افزایش 
تحصیــلات جوانان همــه در مهاجرت 
روستاهای گیلان مؤثر بوده. جوانانی که 
برای یافتن شغل و زندگی بهتر روستای 
آبا و اجدادی شان را رها کرده و به جایی 
دیگر رفته اند و پیرها را جا گذاشته اند.« 

/ عصر ایران

ظرفیت اصفهان؛   تبدیل شدن به چرا گیلان این قدر پیر شده؟
برند ملی آتش نشانی و خدمات ایمنی

فعالیت های گسترده مدیریت شهری اصفهان 
به منظور افزایش توان خود در خدمات رسانی 
هنگام وقوع حادثه و برقراری ایمنی در شــهر 
موید این نکته است که برندسازی آتش نشانی 
اصفهان در ســطح کشــور رویکردی آرمانی 
نیست و می توان به زودی شاهد تحقق آن بود.  
به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری 
اصفهان، سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شــهرداری اصفهان به عنوان یکی از سازمان 
های کارآمد در کل کشــور شناخته می شود. 
این سازمان توانسته است با مدیریت مناسب، 
دانش و تجربه بالا و همچنین به روزرســانی 
تجهیــزات و امکانات خود در حــوزه ایمنی، 
عملکردی قابل ملاحظه داشته و این امکان را 
داشته باشد که در وقوع حوادث ضمن پوشش 
شهر اصفهان و دیگر شــهرهای استان، یاری 

رسان دیگر شهرها نیز باشد.
به روزرسانی تجهیزات و افزایش 

امکانات ایمنی
دستاوردها و اقدامات ســازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری اصفهان در طول یک 
سال با بهره برداری از امکانات و تجهیزات نو، 
رونمایی از خدمات جدیــد، برگزاری مانورها 
و حضور در نمایشــگاه جامع مدیریت شهری 
قابــل ارزیابی اســت. به عنوان مثــال افتتاح 
نخستین آزمایشگاه علت یابی حریق غرب آسیا 
در اصفهان گویای افزایش توانمندی ها و توان 

رقابت در سطوح بین المللی است. 
مدیرعامل ســازمان آتش نشــانی و خدمات 
ایمنــی شــهرداری اصفهــان با بیــان اینکه 
علت یابی یکی از اقدامات بسیار مهم و ضروری 
در روند بررســی حریق است، می گوید: علت 
یابی حریــق تاکنون با تلاش کارشناســان و 
متخصصان برجســته ســازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شــهرداری اصفهان به صورت 
دقیق انجام می شــد. ابراهیــم مطلبی ادامه 
می دهد: به دلیــل اهمیت علت یابی حریق بر 
آن شدیم تا نســبت به راه اندازی آزمایشگاه 
علت یابی حریــق در اصفهان اقدام کنیم تا از 
این پس روند علت یابــی علمی و دقیق تر از 
قبل انجام شــود. او با بیان اینکه این طرح با 
مشــارکت اساتید برجســته دانشگاه اصفهان 
انجام شده است، توضیح می دهد: خوشبختانه 
در حال حاضر آزمایشگاه علت یابی در اصفهان 
که نخستین آزمایشگاه علت یابی حریق غرب 

آسیا به شمار می رود، در حال فعالیت است.
او در ادامــه با اشــاره به دیگــر اقدامات این 
ســازمان برای افزایش تجهیــزات و امکانات 
خود ر راســتای ارتقای کمی و کیفی ضریب 
ایمنی، توضیح می دهد: ســازمان آتش نشانی 
اصفهان از سگ های تجسس استفاده می کند 
و در ایــن راســتا 4 قلاده ســگ از نژادهای 
»مالینویز« و »ژرمن شپرد« در ایستگاه شماره 
۱۰ آتش نشــانی واقع در خیابان امام خمینی 
)ره( تحــت آموزش قرار دارنــد گه امیدواریم 
بتوانیم از این ســگ ها در حوادث، ریزش آوار 
و محبوس شدگی امدادخواهان استفاده کنیم.

او خاطرنشــان می کند: یکی از تجهیزاتی که 
می توانــد تأثیر بســزایی در موفقیت عملیات 
نجات داشته باشد، ســگ های تجسس است 
و پیش بینی می شــود با توجــه به خطرات 
احتمالی در سطح شهر و کشور همچون حادثه 
متروپل، ســازمان آتش نشانی از امکان خوبی 
در این زمینه بهره مند باشــد. عقد قرارداد با 
یکی از مربیان برتر کشور در راستای آموزش 
نیروهای این ســازمان نیز از دیگر موضوعات 
مورد اشاره مطلبی و از اقدامات انجام شده در 

سازمان تحت مدیریت او است.

ارائه خدمات بهداشتی پالایشگاه 
گاز ایلام به زائرین اربعین 

سرپرســت درمانگاه صنعتی شرکت پالایش گاز 
ایلام از ارائه بیش از ۶ هزار ۵۰۰ خدمت بهداشتی 
و درمانی به زائران اربعین حسینی از سوی اکیپ 

مستقر در مسیر زائرین خبر داد.
علی منصــوری افزود: این خدمــات در قالب ۵ 

خدمت ارزنده به زوار ارائه شده است.
وی اظهار داشت: این خدمات شامل 449 تزریقات 
وریدی و عضلانی، ۱93 مورد ســرم، 373 مورد 
پانسمان، 4هزارو ۵49 خدمات دارویی، 97۰ مورد 
تست فشار خون بوده که توسط همکاران درمانگاه 
طب صنعتی و HSE شرکت پالایش گاز ایلام به 

زائرین عتبات عالیات ارائه شده است.
سرپرست درمانگاه طب صنعتی شرکت پالایش 
گاز ایلام  تصریح کرد: با همکاری صورت گرفته 
با بهداشت و درمان صنعت نفت غرب کشور بیش 
از 7۰ قلم دارویی تأمیــن و در اختیار همکاران 
درمانگاه این پالایشــگاه برای خدمات رسانی به 

زائران اربعین قرار گرفته است.
منصــوری با بیان اینکه این خدمات بهداشــتی 
و درمانی در مســیر رفت و برگشت زوار اربعین 
حســینی )ع( انجام شــده اســت، گفت: افزون 
بر این خدمــات، یک دســتگاه کانکس مجهز 
به امکانات پزشــکی و ســه تخت بستری و یک 
دستگاه آمبولانس مجهز به تجهیزات پزشکی در 

موکب های این پالایشگاه مسقر شد.

تولید و عرضه یك میلیون و 886 هزار 
تن ورق رنگی به بازار

در تقویــم رویدادهــای فولاد مبارکــه از 22 
شهریورماه به عنوان ســالروز افتتاح خط تولید 
ورق رنگی این شــرکت یاد شــده است. خط 
تولیدی که نه فقط برای فولاد مبارکه، بلکه برای 
کشــور ارزش افزوده اقتصادی زیادی به ارمغان 

آورده است.
تولید و عرضه یک میلیون و 88۶ هزار تن ورق 

رنگی به بازار
محســن زارع، مدیر محصولات پوشش دار نورد 
ســرد فولاد مبارکه، در تشریح نقش و عملکرد 
این خــط تولید گفــت: ورق هــای قلع اندود، 
گالوانیزه و رنگی سه نوع محصول پوشش داری 
هستند که در ناحیه نورد ســرد فولاد مبارکه 
تولید و روانه بازار مصرف می شــوند. ورق یک 
محصول تمام شده باارزش محسوب می گردد و 
استفاده از آن به دلایل فنی و اقتصادی مزایای 

زیادی دارد.
وی در ادامــه به بیان میزان تولید ورق رنگی از 
ابتدای راه اندازی تاکنون پرداخت و ادامه داد: از 
ســال ۱382 تاکنون بالغ بر یک میلیون و 88۶ 
هزار تن ورق رنگی به بازار عرضه شــده اســت 
که سهم ورق های رنگی با مصرف ساختمانی و 
صنعتی در حــدود یک میلیون و 8۶۵ هزار تن 
و ســهم ورق های رنگی با مصرف لوازم خانگی 
در حــدود 2۱۶۵۰ تن اســت. ورق های رنگی 
۶4 درصد در صنعت ســاختمانی، 9 درصد در 
لوازم خانگی، حدود ۶ درصد در صنعت اتومبیل 
و 2۱ درصد در سایر مورد استفاده قرار می گیرد.

یدالله کوهی، رئیس واحد ورق رنگی نیز درباره 
تاریخچه تولید این محصــول در فولاد مبارکه 
افزود: خط تولید ورق رنگی با ظرفیت اســمی 
 C.M.I ۱۰۰ هزار تن در ســال توســط شرکت
طراحی و نصب و با همکاری کارکنان شــرکت 
در 22 شهریور سال ۱382 افتتاح گردید. میزان 
تولید در اوایل راه اندازی خط، 2 تا ۵ هزار تن در 
ماه بود و مشکلات زیادی در طراحی و تجهیزات 
خــط وجود داشــت که بــا انجــام پروژه های 
بهبود متعدد برطرف شــد. یکــی از مهم ترین 
مشکلات، تأمین رنگ موردنیاز خط تولید بود 
که با بومی ســازی رنگ در شرکت های داخلی 
چاره اندیشی شد. با این اقدام، سالانه به میزان 
قابل توجهــی از خروج ارز از کشــور جلوگیری 
می شود. علاوه بر این، با اجرای سایر پروژه های 
بهبود هم اکنون تولید خط رنگی به حدود ۱۰ 

هزار تن در ماه رسیده است.

خبرخبر اخباراخبار

مطالبه استقرار ادارات در مهستان
 جلســه ی بررسی مشکلات و مسائل برق 
شهرها و روستاهای شهرستان ساوجبلاغ 
به ریاســت فرماندار شهرستان و با حضور 
مدیر کل شرکت توزیع نیروی برق استان 
البــرز و مدیران دســتگاه هــای اجرایی 
شهرستان برگزار شد و مهندس بختیاری 
ریاست شــورای اسلامی شــهر مِهستان 
ضمن حضور در این جلسه به بیان مطالب 

و نکاتی پرداخت. مهندس بختیاری استقرار ادارات به ویژه ادارات خدمات رسان از جمله اداره برق 
را در شهر مهستان از اصلی و ضروری ترین نیازهای شهر و شهروندان و مطالبه ی جدی نمایندگان 
مردم در شــورای شهر بر شمرد و گفت: پس از گذشــت بیش از دو دهه از آغاز سکونت و حضور 
جمعیت بیش از صد هزار نفر در مهستان، شایسته است تمامی ادارات و سازمان هایی که شهروندان 
برای انجام امور خود به مراجعه به آن ها نیاز پیدا میکنند در شهر مستقر باشند تا از ایجاد زحمت 

تردد و اتلاف وقت برای ایشان پرهیز و جلوگیری شود.
رییس شورای اسلامی شهر مِهستان همچنین با اشاره به پراکندگی جمعیت و وجود راه ها و خیابان 

ها و بلوارهای متعدد در شهر خواستار توجه ویژه به بحث روشنایی این مسیرها شد.

تعمیر اساسی سیستم کوره حرارتی در دهلران
 به منظور ارتقا کیفیت نفــت خام و گوگرد 
زدایی از آن، سیســتم کوره حرارتی و تیوب 
باندل ریبویلر منطقه عملیاتی دهلران توسط 
متخصصان شــرکت بهره برداری نفت و گاز 

غرب تعمیر و راه اندازی شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی نفت مناطق 
مرکزی ایران؛ مهندس محمدرضا عســگری 
رئیــس برنامه ریزی تعمیرات شــرکت بهره 

برداری نفت و گاز غرب با اعلام این خبر گفت: به دلیل ســوراخ شدن تیوب باندل ریبویلر واحد شیرین 
سازی)HOT STRIPPING( کارخانه بهره برداری منطقه عملیاتی دهلران و از سرویس خارج شدن واحد 
مذکور و همچنین کاهش کیفیت نفت خام ارسالی، تعمیرات اساسی سیستم کوره حرارتی این کارخانه در 
دستور کار قرار گرفت.  وی با تشریح مراحل انجام این عملیات افزود: در مرحله نخست نخست این عملیات، 
جایگزینی لوله های تیوب باندل معیوب با لوله های جدید در دستور کار قرار گرفت و سپس در مرحله بعد 
شست و شوی سیستم کوره حرارتی، برش کاری لوله های کوره حرارتی، بررسی و بازرسی فنی، جوشکاری 
تیوب ها، پرکردن مخزن مربوطه با روغن جدید، تعویض فیلترهای کارتریج، بستن ولوها و تمیزکاری پوسته 

ریبویلر و در نهایت تعمیر نقاط آسیب دیده با نظر بازرسی فنی انجام شد.

به رغم دو دهه تعلل،با اقدام عاجل دولت در اجرای ابرپروژه 
ریلی اردبیل-میانه، به زودی با حرکت اولین قطار به سمت 
اردبیل و توقف آن درایستگاه »آقا باقر« این استان به شبکه 

سراسری ریلی متصل می شود.
اگر بخواهیم در یک »گذشــته نما« بــه زمان آغاز اجرا و 
اتصال راه آهن اردبیل-میانه به خط ریلی کشور بازگردیم، 
قطعاً باید از دل اخبار و حواشی زیاد گذشته و روایتگر تمام 
تلخ کامی ها و ندانم کاری های مســئولان در ادوار گذشته 
باشیم. با این حال هدف از این گزارش نه بیان کم کاری و 
بی مسئولیتی مدیران، بلکه بررسی سابقه 2 سال اخیر ابر 
پروژه راه آهن اردبیل-میانه و روایت کنار زدنِ نشــدن ها و 
نخواستن ها برای تحقق موفقیت ها است. به رغم آنکه طی 
سال های متمادی افتتاح راه آهن اردبیل از مطالبات مردم 
استان بود، اما موضوع سرعت بخشــیدن به روند اجرایی 
پــروژه راه آهن اردبیل-میانه در ایــن دولت به اصلی ترین 
مطالبه مردم اســتان تبدیل شد آنگونه که در اولین سفر 
رئیــس جمهور به اردبیل در اوایل تشــکیل کابینه دولت 
ســیزدهم این موضوع مطرح شد. بعد از تمام بدقولی ها و 
کش و قوس ها در ۱۶ سال گذشته و نیز سرعت لاک پشتی 

عملیات اجرایی راه آهن اردبیل-میانه، آخرین بار در ســفر 
رئیسی به استان اردبیل بود که تصمیمات بزرگ و مهمی 
در خصوص تعیین تکلیف این پروژه گرفته و مقرر شد تا با 
همکاری دولت و وزارتخانه ها، خط ریلی اردبیل از این پس 

لنگ اعتبار و بودجه ملی نباشد.
طی سفر هیئت دولت به اردبیل قرار شد، با توزیع عادلانه 
بودجه ســالانه و همت دولت در تعیین تکلیف پروژه های 
راکد اســتان اردبیل، گشــایش های امیدبخشی در انتظار 
مردم این اســتان در حوزه های مختلــف به ویژه در حوزه 

راه باشد. 
اواسط پاییز امسال پایان انتظار مردم اردبیل

شاید با باریک بینی در موضوع افتتاح و بهره برداری راه آهن 
اردبیل-میانه دریابیم که اگر در تمام این ســال ها همت و 
تلاش جای سیاست را می گرفت قطعاً عملیات اجرایی این 
پروژه به این اندازه به طول نمی انجامید و ما خیلی قبل ترها 

شاهد افتتاح آن می بودیم.
آیت الله رئیســی در 3۰ مهر ۱4۰۰ در جریان سفر خود به 
استان اردبیل تصریح کرد: برای تسریع در روند بهره برداری 
از پروژه راه آهن اردبیل-میانه باید آنچه که تا امروز در حق 
این پروژه انجام نشــده، به حقیقت بپیوندد و در واقع برای 
شــتاب دهی به عملیات اجرایــی آن باید یک برنامه ریزی 
متفاوت تری در دســتور کار مسئولان استانی قرار گیرد. با 
جدیت در کار و اســتمرار عملیات اجرایی راه آهن اردبیل، 
امیــد می رود ظــرف یک تا یک و نیم ســال آینده پروژه 
راه آهن اردبیل به صورت صد درصدی به بهره برداری برسد.

وی همچنین با اشــاره به اینکه بایــد کار متفاوتی برای 
تکمیل این پروژه انجام شود، خاطرنشان کرد: با جدیت در 
کار و استمرار عملیات اجرایی راه آهن اردبیل امید می رود 
ظرف یک تا یک و نیم سال آینده پروژه راه آهن اردبیل به 

صورت صد درصدی به بهره برداری برسد./ مهر

یک گام تا گره گشایی ابر پروژه ریلی کشور
چشم اندازچشم انداز
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امســال از نظر بانک مرکزی عرضه دینــار به زائران 
اربعیــن یک تجربه موفق در مســیر حــذف دلار از 
مبادلات غیرتجاری و ســیاحتی بوده است، به طوری 
که حالا محمد رضا فرزین می گوید: الگوی بکار گرفته 
شده در اربعین امسال را ، می توان برای تخصیص ارز 

مسافران به سایر کشورهای منطقه نیز به کار برد.
 امســال از نظر بانک مرکزی عرضــه دینار به زائران 
اربعیــن یک تجربه موفق در مســیر حــذف دلار از 
مبادلات غیرتجاری و ســیاحتی بوده است، به طوری 
که حالا محمد رضا فرزین می گوید: الگوی بکار گرفته 
شده در اربعین امسال را ، می توان برای تخصیص ارز 

مسافران به سایر کشورهای منطقه نیز به کار برد.
امســال از نظر بانک مرکزی عرضه دینــار به زائران 
اربعیــن یک تجربه موفق در مســیر حــذف دلار از 
مبادلات غیرتجاری و ســیاحتی بوده است، به طوری 
که حالا محمد رضا فرزین می گوید: الگوی بکار گرفته 
شده در اربعین امسال را ، می توان برای تخصیص ارز 
مسافران به ســایر کشورهای منطقه نیز به کار برد.به 

نظر می رسد ا
اگر این تجربه موفق در سایر سفرهای خارجی ایرانیان 
اجرایی شود، از این پس به طور مثال به مسافرانی که 
قصد سفر به ترکیه داشته باشند، لیر پرداخت می شود 
و دیگر خبــری از دلار و حتی یورو نخواهد بود و هر 
مســافری قبل از سفر به هر کشوری برای گرفتن ارز 
مســافرتی باید روی ارز کشور مقصد حساب باز کند. 

اما آیا این اقدام شدنی است؟
 موفقیــت احتمالــی بانک مرکزی ممکن اســت راه 

را برای تامیــن ارز خدماتی در ســرفصل هایی چون 
دانشجویی، بیماری و خدمات تحقیقاتی و … تسهیل 
کند و فشــار بر بازار داخلی ارز و نوسان قیمت دلار را 

کاهش دهد.
رئیــس کل بانک مرکــزی توضیح می دهــد: در حال 
حاضر معاملات کالایی ایران با ســایر کشورها عموماً 
بــا ارزهای یــورو، درهم، یوان، روبــل، روپیه و دینار 
صورت می پذیرد، ولی درخصوص معاملات ســیاحتی 
و غیرتجاری، همچنان ارزهای غالب یورو و دلار است. 
بــه گفته او، تجربــه عملی “حــذف دلار از مبادلات 
غیر تجاری و ســیاحتی” در ایام اربعین امسال برای 
اولین بار اتفاق افتــاد. فرزین می افزاید: تعمیم تجربه 
رضایت بخش استفاده از ارز محلی در اربعین حسینی 
امســال به سایر کشورهای منطقه، موضوعی است که 
در حال بررســی کارشناســی و برنامه ریزی عملیاتی 

است و بزودی شاهد اجرای آن خواهید بود.
چالش های فنی حذف دلار از سفرهای سیاحتی

یکی از تفاوت های اختصاص ارز اربعین به دینار عراق 

را می توان در بازه زمانی اجرای این طرح جســت وجو 
کرد چرا که ۶ بانک دولتی و شــبه دولتی در ۱۷۹۰ 
شــعبه شهری و روستایی مشــارکت داشتند و با این 
حساب اگر قرار بر سرایت این الگو به سفرهای خارجی 
ایرانیان به کشورهای منطقه باشد، شرط نخست آن، 
آمادگی شــبکه بانکی و گســتره شعب آن در سراسر 

کشور خواهد بود.
چالش بعدی بانک مرکزی اما این است که باید منابع 
ارز مورد نیاز سفرهای خارجی تجهیز شود و متناسب 
با نیاز مسافران، اسکناس ارز کشور مقصد را در اختیار 
داشته باشد چنان که رئیس کل بانک مرکزی می گوید: 
از ماه ها قبل، منابع دینــاری عرضه ارز اربعین زائران 
ایرانی فراهم و برای اولین بار نیز به جای ارزهای دلار 

و یورو، از ارز کشور مقصد استفاده شد. 
این اظهارنظر فرزین این فرضیه را تقویت می کند که 
منابع ارزی مورد نیاز به صورت دینار از محل مطالبات 
ایران از عراق وارد شــده و در اختیار شــعب منتخب 

بانک ها قرار گرفته است.
حال اگر بانــک مرکزی بخواهد چنین تجربه ای را در 
خصوص ارزهای دیگر کشورها اجرایی کند، ابتدا باید 
بــه فکر فراهم کردن ارزهای یادشــده و توزیع آن به 

شعب یا صرافی های منتخب کند.
از ســوی دیگر چنان چه اختصــاص ارز پس از گیت 
خروجــی فرودگاه هــای بین المللــی صــورت گیرد، 
بانک های دارای شعب یا دستگاه های خودپرداز باید از 
قبل نسبت به تجهیز منابع ارزی خود به ارز کشورهای 

مقصد مسافران اقدام کنند.

مدیرعامــل فــولاد مبارکه گفــت: پیشــرفت قابل 
ملاحظه ای در پروژه های کلید خورده در همین دولت 

و اجرایی شدن آنها شاهد هستیم.
»محمدیاســر طیب نیا« در جریان بازدید معاون وزیر 
صمــت و رییس هیــات عامل ایمیــدرو از طرح های 
توســعه ای این شــرکت با بیان اینکه شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان از پیشــتازان تولید فــولاد و اجرای 
پروژه های توســعه در کشــور اســت، گفت: جریان 
پرشــتاب روند اجرای بیش از ۱۳۲ پروژه توســعه در 
گروه فولاد مبارکه مطابق با برنامه های در نظر گرفته 

شده ادامه دارد.

وی خواســتار آن شــد تا دولت و مسوولان در حوزه 
های تکمیــل زنجیره فولاد از جملــه در تامین مواد 
اولیــه و معدنی و همچنین در بخش توســعه ناوگان 

حمل و نقل به حمایت پرداخته و به یاری این شرکت 
بشتابند.

در این بازدید، رییس هیات عامل ایمیدرو نیز بر رفع 
چالش های موجود در زنجیره فولاد نوید داد.

»محمدرضا موثقی نیا« با اشاره به ایجاد زیرساخت های 
لازم برای طرح های توســعه ای فولاد مبارکه، به بهره 
برداری از نیــروگاه ۹۱۴ مگاواتی و کارخانه نورد گرم 
شــماره ۲ اشــاره کرد که رفع بخش قابل توجهی از 
کاســتی های حوزه انرژی برق و رفع نیاز کشــور به 
بسیاری از گریدهای فولادی خاص را به دنبال خواهد 

داشت. / اکونگار

بیمه دانا درحــال حاضر بیش از ۱۳۸ 
درصــد از ذخایر شــرکت را اصلاح و 
ارتقاء داده که ایــن ذخایر هم متعلق 
به ســهامداران است و هم بیمه گزاران، 
و در واقع جزو ثروت و دارایی شــرکت 
محسوب می شــود.این شرکت در سه 
ماهه  نخست ســال جاری هم، از محل 
ســرمایه گذاری ها، ۴۰۰ میلیارد تومان 
ســود حاصله داشــته ، در حالی که کل 
صندوق های بورســی در سال ۱۴۰۰ و 
در پایان دوره، ۳۰۹ میلیارد تومان بوده 

است.
بیمه دانــا رکورد تولید حق بیمه چهار 

ماهه را شکست
شرکت سهامی بیمه دانا تا پایان تیر ماه 
سال ۱۴۰۲ نزدیک به ۱۵ هزار میلیارد 
تومان حق بیمه تولید کرده که در نوع 
خود در بین شرکت های بیمه خصوصی 

یک رکورد تازه محسوب می شود.
نســبت خسارت این شــرکت بیمه ای 
طی چهار ماه ابتدای ســال جاری نیز 
حدود ۳۶ درصد اعلام شده که با توجه 
به پرتفوی جذب شده، رقم مناسبی در 

این حوزه به ثبت رسیده است.
بیمــه دانا که هم اکنون در جایگاه اول 
قرار  بیمه خصوصی کشور  شرکت های 
دارد و همچنین رتبه دوم صنعت بیمه 
را بعد از شــرکت بزرگ بیمه دولتی از 

آنِ خود کرده اســت، در سال گذشته 
با اقدامات زیرســاختی و اجرای برنامه 
راهبردی شرکت موفق به جذب حدود 
۲۱ هزار میلیارد تومان حق بیمه شــد 
که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 
از آن، حدود ۱۳۳ درصد رشد را نشان 

می دهد.
به گفته رضا جعفری نایب رئیس هیات 
مدیره و مدیرعامل بیمه دانا، رشد این 
شــرکت در شــاخص فروش در سال 
۱۴۰۱ موجب شد تا بعد از شرکت بیمه 
ایران، رتبه دوم صنعت بیمه کشــور به 

نام این شرکت ثبت شود.
موفقیت هــای قابــل توجــه جعفری 

مدیرعامل، احمد جوادی پور قائم مقام 
مدیرعامل و همراهی و تعامل بســیار 
مناسب هیات مدیره، معاونان، مدیران 
ستادی و فنی، و نیز تلاش نمایندگان 
و شــبکه فروش این شرکت باعث شد 
تا ســهم بیمه دانا از بازار صنعت بیمه 
کشور از رقم نزدیک به هشت درصد در 
سال ۱۴۰۱ به حدود ۱۳ درصد افزایش 
یابــد که این امر نشــان از توانمندی و 
اجرای صحیح برنامه های راهبردی ابلاغ 

شده از طرف مدیرعامل دارد.
یکــی از شــاخص های مهــم ارزیابی 
شــرکت های بیمــه، توجه بــه میزان 
توانگری مالی اســت که از زمان روی 

کار آمدن مدیریت کنونی، این شرکت 
با ارتقــای ۲۵ درصدی و رســیدن به 
شاخص ۱۲۵، توانســته توانگری مالی 
خــود را ارتقا داده و بر صــدر جایگاه 
شرکت های بیمه خصوصی کشور تکیه 

زند.
در حال حاضر هدف گذاری بیمه دانا تا 
پایان سال ۱۴۰۳، دست یافتن به سهم 
۱۵ درصدی از بازار بیمه کشــور است 
و در ادامه ســال جاری نیز می کوشــد 
با افزایش ســرمایه شرکت، اخذ مجوز 
قبولی اتکایی از بیمه مرکزی، توســعه 
فعالیت های بیمه گری از طریق تکافل و 
راه اندازی و تقویت خدمات برون مرزی، 
نقش خود را به عنوان لیدر صنعت بیمه 

به خوبی اجرا کند.
بیمه دانا درحــال حاضر بیش از ۱۳۸ 
درصــد از ذخایر شــرکت را اصلاح و 
ارتقاء داده که ایــن ذخایر هم متعلق 
به ســهامداران است و هم بیمه گزاران، 
و در واقع جزو ثروت و دارایی شــرکت 
محسوب می شــود.این شرکت در سه 
ماهه  نخست ســال جاری هم، از محل 
ســرمایه گذاری ها، ۴۰۰ میلیارد تومان 
ســود حاصله داشــته ، در حالی که کل 
صندوق های بورســی در سال ۱۴۰۰ و 
در پایان دوره، ۳۰۹ میلیارد تومان بوده 

است.

بیمه دانا رکورد تولید حق بیمه چهار ماهه را شکست

مسافرت بدون ارز؟

جدیدترین وضعیت اجرای 132 پروژه توسعه در گروه فولاد مبارکه

تقدیر شورای هماهنگی بانک ها از 
خدمات ویژه بانک سپه به زائران 

اربعین حسینی

دکتر علیرضا قیطاسی دبیر شورای هماهنگی بانک ها 
از خدمات دهــی ویژه بانک ســپه به زائــران اربعین 

حسینی)ع( قدردانی کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه؛ دکتر علیرضا 
قیطاســی دبیر شورای هماهنگی بانک ها در نشست 
مشترک اعضای کمیسیون هماهنگی روابط عمومی 
بانک ها با روابط عمومی بنیاد شهید و امور ایثارگران 
و ستاد اربعین حسینی)ع(، ازخدمات دهی ویژه بانک 

سپه به زائران اربعین حسینی تقدیر و تشکر کرد.
دبیر شورای هماهنگی بانک ها ضمن تشریح خدمات 
مختلفی که توســط نظام بانکی در ایام اربعین ارائه 
شد، با قدردانی از زحمات و تلاش های صورت گرفته 
گفت: امســال بانکها تمام تلاش خود را به کار بستند 
تا شاهد کمترین مشــکل در خدمات دهی به زائران 
اربعین حسینی باشیم.وی همچنین با اشاره به توزیع 
ارز زیارتی توسط بانک سپه و دیگر بانک ها با استفاده 
از پیام رسان های بله و روبیکا خاطرنشان کرد: این نوع 
خدمات چه به صورت حضوری و چه غیرحضوری باعث 

رضایتمندی مردم و زائران در این ایام شد.
لازم به ذکر است، بانک ســپه برای تسهیل در ارائه 
خدمات بانکی و تأمین وجه نقد مورد نیاز زائران اربعین 
حسینی علاوه بر  استقرار ۳۷ دستگاه خودپرداز سیار 
خود در نقاط پرتردد مرزی اســتان های خوزستان ، 
کرمانشــاه و ایلام، ۱۱ شعبه این بانک در استان های 
مذکور را نیز از ساعت ۶ صبح تا ۲۰ در خدمت زائران 
اباعبدالله الحسین)ع( قرار داد و ۱۱۱ شعبه بانک سپه 
در سراســر کشور تا ۱۴ شهریور ماه نسبت به فروش 
ارز اربعین تا ساعت ۱۸ هر روز اقدام کردند، همچنین 
فروش ۲۴ساعته ارز اربعین به صورت غیرحضوری و 
از طریق پیام رسان روبیکا نیز در این ایام توسط بانک 

سپه صورت گرفت.
فعالیت موکب های بانک ها در مبادی مرزی و مسیر 
پیاده روی و توزیع میلیونها بطری آب معدنی از دیگر 

خدمات نظام بانکی به زائران اربعین حسینی است.

جایگاه ایران در رتبه بندی 
پتروشیمی ها

حســینی عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های 
نفتی گفت: عربســتان با یک فاصله معنی داری در 
پتروشــیمی از ما سبقت گرفته و به کشور پنجم در 
این صنعت پتروشیمی تبدیل شده در حالیکه ما جزء 
۵۰ کشور نخست هم نیستیم. حمید حسینی عضو 
اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی تروشیمی 
را یکی از موفق ترین صنایع بعد از انقلاب دانســت و 
گفــت: ظرفیت این صنعت به حدود ۹۰ میلیون تن 
رســیده هرچند که امروز بیش از ۶۰ میلیون تن آن 
مورد استفاده قرار گرفته است. به گفته این کارشناس 
حوزه انرژی، نبود خوراک مهم ترین عامل بلا استفاده 
بودن ۳۰ هزار تن ظرفیت در صنعت پتروشیمی است.

او ادامه داد: بر اساس هدف گذاری صورت گرفته قرار 
است که امســال از تمام این ظرفیت استفاده شود. 
ضمن اینکه در چشم انداز تعیین شده باید در سال 
۱۴۰۴ به کشــور اول منطقه تبدیل شــویم. قاعدتا 
رسیدن به این هدف مستلزم رشد و توسعه در صنایع 
مرتبط با نفت، گازو و پتروشــیمی است. عربستان با 
یک فاصله معنی داری در صنعت پتروشــیمی از ما 
سبقت گرفته است. این کشور به تولید ۱۶۰ میلیون 
تن رســیده و به کشور پنجم در صنعت پتروشیمی 
تبدیل شــده در حالیکه ما جزء ۵۰ کشــور نخست 
درصنعت پتروشیمی هم نیســتیم. این کارشناس 
حوزه انرژی در ادامه سخنان خود با اشاره به سرمایه 
گذاری های صورت گرفته در کشور های نفتی در حوزه 
پتروشیمی، اظهار داشت: عربستان با یک فاصله معنی 
داری در صنعت پتروشیمی از ما سبقت گرفته است. 

حذف ایران از مسیر جاده ابریشم
 
 
 
 

ایران برای ســال ها رویای احیالی جاده ابریشم را 
در سر می پروراند، رویایی که حالا به نظر می رسد 
حتــی با توجه به کوتاه تر بودن و به صرفه بودنش 
باید به طور کلی به فراموشــی ســپرده شود. اگر 
روزگاری مارکوپولو در ســفر افسانه ای اش از قلب 
اروپا با عبور از این جاده و البته گذر از بخش هایی 
از ایــران به هند و چین دســت یافت، اما حالا با 
تصمیمات مسئولان کشور نه فقط جاده ابریشمی 
در کار نیست بلکه ایران به تمامی در حال حذف 

از همه معادلات مهم منطقه ای است.
ایران از شــمال و جنوب و شرق و غرب در بنادر 
و مرزهایش در حال دور خوردن است؛ این گزاره 
را شاید حالا بتوان یکی از قطعی ترین گزینه های 

پیش رو دانست.
در شــمال، باکو و ترکیه با صحنه گردانی احتمالا 
ناتو و آمریکا در حــال بهم ریختن مرز های ایران 
و شــاید حتی تلاش برای قطع کریــدور ایران و 
ارمنستان اســت. از غرب نیز عراق دست به یک 
برنامــه ریزی پیچیــده زده اســت و بالاخره در 
ماه هــای اخیر از طرح خود بــرای اتصال به اروپا 
پرده برداشــت. به گزارش اقتصاد ۲۴ ، اما شــاید 
بزرگ ترین ضربه در آخرین این دور زدن ها این بار 
با ضربه و هماهنگی هند و عربستان بر بنادر ایران 
زده شده اســت و در اجلاس گروه بیست از یک 
کریدور جدید رونمایی شد که مسیر آن نیز، هند، 
عربستان، اسرائیل و در نهایت اروپاست و در واقع 
با این مسیر جدید نه فقط نوار ترانزیتی ایران که 
مسیر نزدیک تر بوده از دست می رود، بلکه تقریبا 
تمامی بنادر جنوب ایران از مســیر ترانزیتی هند 
حذف می شوند و به این ترتیب مسیر طولانی تر که 
بنادر عربستان و در نهایت اسرائیل است جایگزین 

می شود.
اما این روند حذفی چگونه و با چه سازوکاری 

شکل گرفته است؟
شاید باید نخستین ضربه در تهدید کریدور شمال 
ایران را در جنگ میان باکو و ارمنســتان جستجو 
کــرد، جنگی که با پیروزی باکــو و بازپس گیری 
بخش هایــی از قره بــاغ همراه شــد و در نتیجه 
گذرگاه مهم لاچین در ســه ســال گذشته بار ها 
مسدود شــد و دولت باکو تلاش کرد که کریدور 
زنگزور را جایگزین کنــد و به این ترتیب نه تنها 
امکان تغییر مــرز برای ایران و ارمنســتان را به 
وجود می آورد که همچنین کنترل راه ارتباطی را 
به دســت می گیرد و در مقابل دسترسی ترکیه به 

آب های کاسپین را فراهم کند.
دورخیز عراق برای اتصال خاورمیانه به اروپا

اما مســیر دومی کــه ایران را در بن بســت قرار 
می دهد دورخیز بلند عراق اســت. بغداد اخیرا از 
طرح بلندپروازانه ای پرده برداشــت که با توسعه 
زیرســاخت های جاده ای و ریلی عــراق، می تواند 
این کشــور را بــه کانون حمل و نقــل منطقه ای 
تبدیل کند و زمینه ارتباط اروپا را با کشــور های 
حوزه خلیج فارس و دیگر کشــور های خاورمیانه 
فراهم سازد. این پروژه  هفده میلیارد دلاری به نام 
»مسیر توســعه« هنوز در مراحل اولیه خود قرار 
دارد و در صــورت تکمیل نهایی، می تواند ۱۲۰۰ 
کیلومتر از مرز شمالی با ترکیه تا خلیج فارس در 

جنوب عراق را به یکدیگر متصل کند.
محمد شیاع الســودانی، نخســت وزیر عراق در 
اردیبهشت امسال این پروژه را در جریان کنفرانسی 
با حضور نمایندگانی از وزارت راه و ترابری ایران، 
اردن، کویت، عمان، قطر، عربســتان ســعودی، 
ســوریه و امارات عربی متحده اعلام کرد. نخست 
وزیر عراق همچنین خاطر نشــان کرد که »ما به 
این پروژه به عنوان ستون اقتصاد پایدار بدون نفت 
نگاه می کنیم، ارتباطی که در خدمت همسایگان 
عراق و منطقه خواهد بود و به تلاش ها برای ادغام 

اقتصادی کمک خواهد کرد.«/ اقتصاد۲۴

خبرخبر خبرخبر

چشم اندازچشم انداز

چشم اندازچشم انداز

مدیــر عامل بانــک ملی ایران به مناســبت نود و پنجمین 
سالروز تأسیس این بانک پیامی صادر کرد.

به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران، 
دکتر ابوالفضل نجــارزاده مدیر عامل بانــک ملی ایران به 
مناســبت نود و پنجمین سالروز تأســیس این بانک ملی 

پیامی به شرح زیر صادر کرد:
"نود و پنجمین سالروز تأسیس بانک ملی ایران، گرامیداشت 
تأســیس نهادی است که فصل جدیدی در سپهر اقتصادی 

ایران عزیزمان آغاز کرد.
بانکی که روزگاری در چند گیشــه محدود خلاصه می شد 
توانست با جهد و تلاش نیروی انسانی متخصص و پر تلاش 
خود تبدیل به چنان نهادی شــود که در برهه های مختلف 
تاریخ کشــور، دوشادوش اقشار مختلف میهن اسلامی برای 
آبادانی و ســرافرازی کشور نقش آفرینی کند. ترمیم آثار بر 
جای مانده از هشت سال دفاع مقدس و احیاء زیر ساخت های 
صنعتی و اقتصادی کشور تنها گوشه ای از کارنامه پرافتخار 

این بانک بزرگ را تشکیل می دهد. امروز نیز بانک ملی ایران 
نیاز دارد تا بیش از پیش این نقش پیشرو را به عنوان بازوی 
اجرایی دولت محترم تقویت کند. حمایت از شــرکت های 
دانش بنیان، پاســخگویی بــه نیازهای عمومــی مردم به 

خصــوص در پرداخت تســهیلات خــرد، حمایت از بخش 
تولید به عنوان پیشــران مقابله با تحریم های ظالمانه غرب 
علیه ایران و تحقق همه محورهای اقتصاد مقاومتی، مسیر 
روشنی است که بانک ملی ایران با همه ظرفیت خود در راه 
آن کوشــش می کند. اینجانب ضمن تبریک نود و پنجمین 
سالروز تأســیس بانک ملی ایران آرزومندم که این بانک با 
تاســی به روحیه جهادی و استفاده از ظرفیت عظیمی که 
در اختیار دارد، در مسیر تحقق اهداف عالیه دولت سیزدهم 
 کوشــا و ساعی باشد و برگ زرین دیگری بر افتخارات خود 

بیفزاید.
بــه نقــل از روابط عمومی بانــک ملی ایــران، دیروز، ۲۰ 
شهریورماه، سالروز نخستین شعبه بانک ملی ایران است که 
در سال ۱۳۰۷ در خیابان فردوسی تهران آغاز به کار کرد.

همیــن  بــه  ایــران  ملــی  بانــک  اســت؛  گفتنــی 
 مناســبت نشــان ۹۵ ســالگی ایــن بانــک را رونمایــی 

کرده است./ ایسنا

افزایش سپرده گذاری در بانک ایران زمین 
بانک ایران زمین در ســال هــای اخیر با 
تمرکز بر بانکداری دیجیتال رضایت بیشتر 
مشتریان را جذب کرده و باعث شده سپرده 
گــذاری در بانک ایران زمین افزایش یابد و 
از طرف دیگر با راه اندازی صندوق سرمایه 
گذاری میزان سود غیرعملیاتی بانک افزایش 

یافته است.
 بانک ایران زمین در ســال های اخیر روی 

بانکداری دیجیتال تمرکز کرده و توانسته با ارائه خدمات مناسب و با کیفیت به مشتریان، روسای 
شعب را به عنوان ناظر در اجرای دقیق این موضوع توسط کارکنان ماموریت داده است، به همین 

دلیل سیاست های بانک با موفقیت پیش رفته است.
بانک ایران زمین نتیجه با راه اندازی مرکز نوآوری به دنبال حمایت موثر از استارت آپ ها، رفته و 

تلاش دارد کرده که بستری فراهم کند تا کسب و کارها ایده های نو را محقق کنند.
از طرف دیگر ایران زمین در راســتای حمایت از فعالیت بنگاه های تســهیلات ویژه ای در نظر 
گرفته بر همین مبنا تسهیلات به بخش خصوصی در سال جاری با ۳۲ درصد رشد به ۳۵۳ هزار 

و ۹۰۲ میلیارد ریال رسیده است./ اخبار بانک

رونمایی از نشان 95 سالگی بانک ملی
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توضیحات قوه قضائیه درباره خواننده  »دافی«
نشست خبری سخنگوی قوه قضائیه برگزار شد. در این نشست مسعود 
ستایشی در پاسخ به سوالی در خصوص بازداشت خوانندگان رپ گفت: 
ایــن افراد در یک گروه خوانندگی قرار داشــتند و این گروه از طریق 
انتشــار آهنگ تبلیغاتی با محتوای مبتذل تولید کردند و ۳ خواننده 
به همراه مدیر شــرکت، مدیر توسعه بازار و همچنین ادمین هایی که 
کلیپ را پخش کردند و به اتهام تشــویق به فساد بازداشت شدند و با 

قرار وثیقه آزاد شدند.

معجزه فوتبال در 11 سپتامبر 

آنتونــی زومپارلی یکــی از مظنون های 
اصلی حادثه 11 سپتامبر در آمریکا بود. اما 
پس از تحقیقات پلیس، مشخص شد که 
تعصب و عشــقش به تیمش او را از مرگ 
نجات داده است. پسر مهاجر ایتالیایی یکی 
از هوادارای متعصب به رم بود و مشاور یک 
شرکت کارگزاری بیمه در طبقه صد و یکم 
برج های دوقلوی نیویورک کار می کرد. در 
روز مســابقه رئال مادرید و رم با رئیسش 
تماس گرفت و گفت بیماره و درخواست 
مرخصی کرد. اما اصل ماجرا اینجا بود که 
رم  بعد 18 ســال در چمپیونزلیگ حضور 
داشــت و قرار بود در شب اول مسابقات 
و در  ورزشــگاه المپیکــو رم  بــه مصاف 
رئال کهکشــانی برود، آنتونی در واقع می 
خواست بازی را از تلویزیون خانه خودش 
تماشا کند، اما نمی دانست که یک دروغ 
باعث شد زنده بماند، چون همان روز برج 
های دوقلو با یک حادثه تروریســتی فرو 
ریختــن.  در آن مســابقه رم  2-1 با گل 
های فیگو و گوتی و تک گل توتی مسابقه 
را باخت، ولی عشــق به فوتبال جان یک 

انسان را نجات داد.

یتیمي که ناکرده قرآن درست
کتب خانه چند ملت بشست

چو عزمش برآهخت شمشیر بیم
به معجز میان قمر زد دو نیم
چو صیتش در افواه دنیا فتاد
تزلزل در ایوان کسري فتاد 

به لا قامت لات بشكست خرد
به اعزاز دین آب عزّي ببرد 

آرمان امــروز- رها معیری:  فحاشــی و توهین ها کاربران 
شبکه های اجتماعی که به »زامبی های مجازی« شهرت دارند، 
در شــرایطی ادامه دارد که کسی نمی داند هدف تفریح است 
یا تخریب، اما هر چه که هســت بازتاب به شــدت سیاهی در 
رســانه های بین المللی دارد که فرهنگ هزاران ساله ایرانیان 
را به زیر ســوال می برد. لیونل مســی، مشــهورترین چهره ای 
اســت که در آســتانه جام جهانی 2014 مورد حمله مجازی 
در صفحه اینســتاگرامش قرار گرفت و تــا جایی که زنده یاد 
جمشید مشایخی سفیر دوستی ایرانیان شد که این آبروریزی 
را به نوعی جمع کند و از حیثیت فرهنگ ایرانیان دفاع کند. در 
آخریــن مورد از این نوع حملات زامبی های مجازی به بازیکن 
سابق لالیگا، سری آ ایتالیا و لیگ برتر انگلیس است و فحاشی 
ایرانی ها در صفحه همســر فیلیپه کایســدو بازیکن تیم های 
بزرگی چون منچسترسیتی، اینترمیلان و لاتزیو باعث شد یک 
درصد، احتمال آمدن او به ایران غیر ممکن شــود. هرچند که 
با این اتفاق، کاســه و کوزه ها بر سر هواداران فوتبال شکست، 
چون این انتقال به نوعی غیر ممکن بود، اما دوشنبه شب رضا 
درویش، مدیرعامل پرســپولیس در برنامه فوتبال برتر گفت:  
»ما با یک بازیکن تقریبا تمام کردیم و قرارداد را فرســتادیم 
اما گاها آدم شــرمنده می شــود کارهایی می کنند برخی شبه 
هــواداران… با بازیکنی که صحبت کردیم و تمام شــد، گفت 

باید با همسرم صحبت کنم؛ او به ما پیام داد و دیدیم ناراحت 
است و گفت که به چه جرمی به همسر من فحاشی کردید؟!« 
او گفت اصلا نخواهم آمد و کاملا منتفی شــد؛ متاســفانه از 
دیروز نمی دانم چه کســی به چه شــکلی نام بازیکن را لو داد 
قبل از لوکادیا هم همین اتفاق افتاد و قرارداد او دو برابر شــد. 
به کایسدو پیام دادند که دیدی با لوکادیا چه کار کردند؟ برای 
تو بدتر خواهد شد؛ شما ببینید نگرش این افراد در مورد ایران 
و ایرانی چگونه اســت.« گفتنی اســت همسر فیلیپه کایسدو 
یعنی ماریا گارســیا در زمینه مدلینگ فعال اســت و از سال 

2015 با کایســدو ازدواج کرده  اســت؛ گارسیا در اینستاگرام 
صفحــه ای با نــام thisislilma« « دارد کــه در زمان نگارش 
ایــن مطلب با 816 هزار دنبال کننــده پس از هجوم کاربران 
ایرانی به حالت خصوصی و شــخصی درآمده و پست های آن 
بــرای افراد جدید قابل رویت نیســت!.  به باور کارشناســان، 
کســانی که در این حمله های مجازی شــرکت دارند نسبت 
به جمعیت چندده میلیونــی کاربران ایرانی در فضای مجازی، 
تعداد محدودی هســتند و به هرحال از تعــداد بالای کاربران 
فضای مجازی، عده ای ممکن است به این سمت و سو کشیده 
شــوند اما نمی توان رفتار آنها را به پای ملت ایران نوشت. این 
رفتارهای اجتماعی و فحاشــی ها در فضای مجازی مسأله ای 
اســت که عوامل متعددی دارد، این مسأله ریشه در عرصه ها 
و عوامل مختلفی دارد. به همین دلیل اســت که نمی دانیم از 
کجا شــروع کنیم. زمانی است که جامعه وضع باثباتی دارد و 
یک یا چند جا مشــکل دارد و می توان به صورت مشخص آن 
را شناســایی کرد اما الان در ایران همه جا دچار مشکل شده 
است و در چنین شرایطی سرنخ از دستتان می  رود و نمی دانید 
در آسیب شناســی مســائل به کجا باید مراجعه کنید. یکی از 
مشــکلات ایران در دهه های اخیر این است که جامعه تقریبا 
نظم و نســق خود را از دست داده و دچار بی نظمی شده است 

و این بی نظمی در سطوح مختلف دیده می شود.

نیم قرن خدمات 
فرهنگی داریوش نوید گویی 

آرمــان امروز: اســتاد داریــوش )علی( 
نویدگویی را باید عمود خیمه فرهنگ فارس 
در دوره معاصر نامید. شخصیتی فرهیخته و 
مردی فرهنگور که عمر شریف و پربارش را 
در راه توسعه فرهنگ و نشر دانایی مصروف 
داشته است. او با عشق به شیراز و به یاد و نام 
شهر راز افزون بر نیم قرن فعالیت های چاپ 
و نشر و انتشــار افزون بر چهار هزار عنوان 
کتاب های سودمند مجمعی از اندیشمندان 
و مفاخر جاودانه علم و فرهنگ و ادب و هنر 
ایران زمین را در شیراز جنت طراز گرد هم 
آورده و در راستای فرهنگ گستری گام های 
بلندی برداشته که تا ده ها سال و بلکه قرن ها 
بعد ماندگار خواهد ماند. ایجاد موزه هایی از 
آثار و محصولات فرهنگی، کتاب های نایاب 
و قرآن های نفیس، دست نوشته ها و اسناد و 
مدارک تاریخی برجای مانده از قرون پیشین 
و... با سرمایه شخصی و کارهایی از نوع دلی 
و عشــق و علاقه به مردم و کشور خود تنها 
بخشی اندک از مجموعه اقدامات ارزشمند و 
فراوان استاد نویدگویی بزرگ خیر فرهنگی 
و ناشــر برتر ملی است. او در اندیشه احیای 
نام های سترگی از بزرگان و فرهنگوران ملی 
از جمله برجستگان علوم و فنون برخاسته از 
شیراز همچون میرزا علی اصغر خان حکمت 
بانی و موســس مراکز علمی و اموزشی در 
کشور، علی ســامی باستان شناس، حسن 
امداد شــیراز پژوه و مولف کتب درســی، 
ابراهیم گلستان نویســنده و هنرمند ملی، 
علی نقی بهروزی و ســید ابوالقاسم انجوی 
عامه،  فرهنــگ  پژوهشــگران  شــیرازی، 
میرزاحسن حسینی فسایی صاحب کتاب 
عظیم »فارســنامه ناصری« فرصت الدوله 
شیرازی فیلســوف و مورخ و صاحب کتاب 
جمیل »آثــار العجم« و دیگــر چهره ها و 
شخصیتهای نامی شیراز در سده های اخیر 
اســت که به نوعــی در تاریــخ و فرهنگ و 
اجتماع و ادب و هنر استان و کشورمان تاثیر 

گذار بوده اند است.
عشــق و علاقه نوید گویی درباره تجلیل و 
تقدیــر از مفاخر بــزرگ معاصر و معمرین 
پرافتخار حوزه فرهنگ و ادب و هنر شیراز 
و فارس و معرفی آنها به نســل امروز و فردا 
و ارائه پیشنهادات سازنده به مدیران ارشد 
حوزه فرهنگ و مدیران ارشــد حوزه اجرا و 
برپایی سالانه و مستمر نمایشگاههای بین 
المللی شــیراز و تهران و اهدای دهها هزار 
جلد کتابهای چاپی و نسخه های خطی به 
کتابخانه های عمومی استان و اهدای هزاران 
بــرگ از اوراق و اســناد تاریخــی به مرکز 
اسناد و کتابخانه ملی و مرکز علوم منطقه 
ای جهان اســلام isc و ...از جمله خدمات 
ماندگار داریوش نویدگویی به عنوان میراث 
دار فرهنگ و هنر ملی ایران زمین در دوره 
معاصر است که نباید از چشم تیزبین اهالی 
واقعی قلم و اصحاب با انصاف رسانه ها دور 
بمانــد گرچه همه گونه اقدامات وی بی ریا 

و به دور از جنجال و هیاهو انجام می شود.

شعر

حاشیه

سرقت روز

کاریکلماتور

دست به دست دیگران دادم دستم شكست.
اقساطی جان می کند کارمند.

محمدمهدی  معارفی

سعدی در وصف پیامبر خاتم 

آبروریزی بین المللی در حد لالیگا  

افسوس نادرشاه برای رونالدو! 

تصور کنید؛ هیچ کس فکرش را نمی کرد 
روزی کریس رونالدو به فوتبال عربستان 
بیایــد و پیراهــن النصر را بــه تن کند، 
هیچ کس فکرش را نمی کرد النصر در لیگ 
قهرمانان آسیا با پرسپولیس هم گروه شود، 
هیچ کس فکرش را نمی کرد بلافاصله بعد 
از این هم گروهی، روابط ایران و عربستان 
بهبود بیابــد و مصوبه بازی نمایندگان دو 
تیم در زمین بی طرف لغو شود، هیچ کس 
فکرش را نمی کرد کنفدراســیون فوتبال 
آسیا شــرایط فعلی ورزشــگاه آزادی را 
برای میزبانی از ستارگان نصر تایید کند... 
همه این اتفاقــات رخ داد، اما باز هواداران 
پرسپولیس قادر به تماشای کریس و رفقا 
نیستند. چرا؟ چون دو سال پیش صفحه 
رسمی اینستاگرام این باشگاه در استقبال 
از بازی پرسپولیس و گوا یک پست عجیب 
به انتشار رسانده و این بازی را با لشکرکشی 
نادرشاه افشــار به هندوســتان مقایسه 
کرده بود! در مطلب نوشته بودند جوانان 
پرسپولیس می روند تا غنیمتی ارزشمندتر 
از کوه نور و دریای نور)!( به ایران بیاورند. 
هندی ها دیدند، برآشفتند، شکایت کردند 
و کنفدراسیون هم علاوه بر جریمه نقدی، 
پرســپولیس را به محرومیــت از همراه 
داشــتن هوادارانش در یک بازی محکوم 
کرد. برای اینکه سلسله شگفتی های این 
داستان باورنکردنی کامل شود، پرسپولیس 
یک فصل از حضور در آســیا دور ماند تا 
محرومیت کذایی، درست در همین بازی 
حیثیتی و تماشایی اعمال شود؛ مسابقه ای 
که صد هزار ایرانی می توانستند با یکی از 
بهترین های تاریخ فوتبال ملاقات کنند، اما 

نشد.

حراج میلیون دلاری خانه وحشت

اگر حســابی پولدار هستید و از مکان هایی 
که به ترسناک بودن معروفند نمی ترسید، 
می توانید برای خریــد یکی از معروف ترین 
خانه های سینمای وحشت اقدام کنید. خانه 
معروف فیلم هالووین، به حراج گذاشته شده 
و مشــتاقان نترس زیــادی را به خود جلب 
کرده است. این فیلم معروف در سال1978 
ساخته شد و داستان آن ماجرای یک قاتل 
روانی فراری بود. خانــه این فیلم، به خاطر 
اتفاقات ترسناکی که در آن می افتند، یکی 
از معروف تریــن خانه های وحشــت تاریخ 
سینماســت و بــه همین خاطر حــراج آن 
خبرساز شده است. قیمت پایه این خانه که 
4 اتاق خــواب دارد، 1.8میلیون دلار اعلام 

شده است.

یادداشت 816 کامنت و توهین مجازی به همسر فیلیپه کایسدو ستاره فوتبال اروپا فیلتر

دلیل ملقب ساختن خاندان »فراهانی« به 
)خاندان هنر( که توســط روح الله خالقی 
در کتاب »سرگذشــت موسیقی« صورت 
پذیرفت بدین دلیل اســت کــه فرهنگ 
و هنر ایران از زمان شــاه سلطان حسین 
صفوی تا حمله افاغنه )فروپاشــی سلسله صفویه( و تا شکل 
گیری سلسله افشاریه و دوران پس از آن، به زوال و انحطاط 
افتاد و به نوعی در اســتهاله ای تاریخی نیز محصور گشت. 
 تاریــخ، این دوره را که بــا ضعف دولت صفویــه و با غلبه 
افغان ها بر ایران آغاز و سرانجام به تأسیس سلسله قاجاریه 
انجام گرفت، ســده فتنه و آشــوب و جنگ نامیده است و 
به همین جهت ســده 12 هجــری را در تاریخ ادب و هنر 
ایــران، تاریک ترین قرن ها برمی شــمارند. البته به غیر از 
دوران حکمرانی کریم خان زند که اهالی علم و هنر را می 
ســتود. بروز وقایع و اتفاقاتی نامشــخص و نامعلوم در این 

برهه، تغییر نظام ســاختار موسیقی ایران از »مقامی« 
به »دستگاهی« را منجر گردید.  هر چند که به قول 
داریوش پیرنیاکان )ردیف دان و اســتاد نوازنده تار 
و سه تار(، ردپای شــخصی به نام »ملا عبدالجواد 
خالق اصفهانی« که تار می نواخته در عصر صفویه 

مشهود است. 
ولی به طــور یقین، احیاء و تولد دوباره ســازهای 

تار و ســه تار و  تدوین نظام ساختاری موسیقی 
کنونی )ردیف دســتگاهی( توســط علی اکبر 
فراهانــی )سرسلســله خاندان هنــر( صورت 
پذیرفت. پس از درگذشت فراهانی، برادرزاده 

او »آقا غلامحســین« زوجه فراهانی را به همســری اختیار 
کرد. هر چند وی در ابتدا از آموختن به پســرعموهای خود 
»میرزاعبدالله« و »آقا حسینقلی« امساک داشت، لیکن پس 
از وساطت مادر بچه ها، تعلیمات و آموخته های خود از علی 
اکبر فراهانی را به آنان منتقل ساخت. میرزاعبدالله ساز سه 
تار و آقا حسینقلی ســاز تار را تداوم بخشیدند و شاگردان 
بیشــماری را در این خصوص تربیت و تعلیم دادند. از حیث 
نامگذاری و برشمردن خاندان هنر، معمولاً دو نام از قلم می 
افتد؛ »حاجی علی اکبر شــهنازی« )فرزند آقا حسینقلی( و 
دیگری احمد عبادی )فرزند میرزا عبدالله( اســت. علی اکبر 
شــهنازی، پرچمدار سلسله خاندان هنر و وارث 
بر حق این دودمان تا همین ۳ دهه گذشــته 
بــود و قلم عاجز از بیــان خدمات و زحمات 

ایشان است. 
از ایشان 2 ردیف دوره کلاسیک و دوره عالی 
مضبوط اســت که فاخرتریــن و معتبرترین 
ردیف روایت شــده حال حاضر اســت، زیرا 
شهنازی بی واســطه مکاتب پدر و عموی 
خــود را درک کــرده بود. از شــاگردان 
شاخص شــهنازی حبیب الله صالحی، 
رضا وهدانــی، داریوش پیرنیاکان و 
بهرام نفر است. علی اکبر شهنازی 
صاحب بــرادر کوچکتری به نام 
عبدالحسین شهنازی بود 
نواختنش  ســبک  که 
هــر چنــد زیبــا بود 

ولی شــیوه اش با نوازندگی برادر بزرگتــر، پدر و عمویش 
متفاوت و متمایز بود. وی گویا تحت تأثیر موسیقی قفقازی 
و نوع نوازندگی ســاز تار توسط هنرمندان کشور آذربایجان 
)شــوروی(، ســبکی مختص به خویش را حائز گشت که از 
جمله شــاگردان شــاخص این هنرمند ناکام و جوانمرگ، 

فرهنگ شریف است. 
احمد عبادی نیز هر چند از فیض آموزش و تعلیم توســط 
پدر خود )میرزا عبدالله( محروم ماند، لیکن توسط خواهران 
هنرمنــدش )به خصوص مولود( مورد تربیت و تعلیم هنری 
قرار گرفت و در ســه تارنوازی دارای سبک و شیوه ای شد 
که مانند سبک پسرعمویش عبدالحسین شهنازی متمایز و 

متفاوت بود. 
در این خصوص نکته ای شــایان ذکر است که در خصوص 
هر یک از بزرگان نام برده شــده بــه ویژه میرزا عبدالله، آقا 
حســینقلی و علی اکبر شــهنازی؛ هیچ یک، صاحب ردیف 
نبــوده اند بلکــه راوی ردیف بوده اند. حتــی در خصوص 
میرزاعبدالله و آقا حســینقلی که جهت مدوّن ساختن نظام 
ساختاری موســیقی کنونی ایران و انتظام و انسجام هر چه 
بیشتر ردیف موسیقی کلاسیک ایران کوشیدند نیز، بایستی 
مؤکداً اذعان داشت که هر دو بزرگوار، راوی ردیف بوده اند. 
به هر حال، تدوین ساختار رپرتوآر موسیقی کلاسیک ایرانی 
به شــکل ردیف دستگاهی و پی ریزی و تحکیم ستون های 
این عمارت نوپا، به خصوص احیای ســاز تار و همچنین سه 
تار توســط خاندان هنر )علی اکبر فراهانی، آقا غلامحسین، 
میرزا عبدالله، آقا حســینقلی و حاجی علی اکبر شــهنازی( 
صورت پذیرفت.                          پژوهشگر موسیقی  

داستان تلویزیون

 با ارائه طرح ســریال نمایش خانگی 
»داســتان جاوید« به ســاترا، مجوز 
اولیــه برای ســاخت این ســریال به 
کارگردانی بهمن فرمان آرا صادر شد. 
با صدور ایــن مجوز، نگارش فیلم نامه 
»داســتان جاوید« بر اســاس کتابی 
به همین نام نوشــته اسماعیل فصیح 
توسط فرهاد توحیدی آغاز شده است 

و  علی محمدی  هــادی  و 
بهمن فرمــان آرا به صورت 
آن  تهیه کنندگی  مشترک 
را بر عهده دارند. اسماعیل 
فصیح »داستان جاوید« را 
نگارش  به  در سال 1۳59 
درآورده است. این رمان به 

روایت زندگی حقیقی پســربچه ای به 
اســم »جاوید« از آیین کهن زرتشتی 
می پردازد که در دهه  نخســت قرن و 
در اوج فســاد قاجار زندگی می کند. 
او به دنبال پیدا کــردن خانواده   خود 
است و برای این کار تصمیم می گیرد 
بــه همراه عموی خود از یزد به تهران 
ســفر کند، اما عمویش در بین راه و 
در شهر قم از دنیا می رود. 
او همــراه با تعدادی زائر از 
قم به تهــران می آید. این 
جست وجو سال های زیادی 
طول می کشد و در نهایت 
عجیب و غریب  سرگذشتی 

را برای جاوید رقم می زند.

اســلامی،  تلفیق مجلس شــورای  کمیســیون 
سازوکار تحقق حق پخش تلویزیونی برای فوتبال 
و باقــی رشــته های ورزشــی را در برنامه هفتم 
توســعه تصویب کرد تا پس از مصوب شدن این 
برنامه در صحن علنی مجلس، ورزش ایران بتواند 
از مهم تریــن راه درآمدزایی اش بهره مند شــود. 
موضوع حق پخش تلویزیونی توســط کمیسیون 
تلفیق مجلس شــورای اســلامی در برنامه هفتم 

تعریف شد و حالا فقط تصویب آن در 
صحن علنی مجلس باقی مانده است. 
در ادامه ســاز و کاری که کمیسیون 
تلفیق برای تحقق حق پخش تلوزیونی 
برای تمام رشــته های ورزشی در نظر 
گرفته است را می خوانید: براساس ماده 
78 برنامه هفتم، ســازمان صداوسیما 

مکلف شده است که با هماهنگی وزارت ورزش و 
جوانــان، آیین نامه نحوه تعیین میزان حق پخش 
تلویزیونی مســابقات ورزشی و چگونگی تامین و 
تســهیم آن بین ذی نفعان را بــا لحاظ کیفیت و 
کمیت مسابقات و تعداد مخاطبان، ظرف شش ماه 
پس از لازم الاجرا شــدن این قانون تهیه کرده و 
به تصویب هیات وزیران برســاند. با این اوصاف، 
اولیــن گام فدراســیون فوتبال در ادامه مســیر 
تحقق حق پخش تلویزیونی، تشــکیل 
آیین نامه ای  تصویب  و  عمومی  مجمع 
مالی این فدراسیون است تا پس از آن 
وزارت ورزش و جوانان هماهنگی های 
لازم را با صداوســیما بــرای تصویب 
 این آیین نامــه در هیات وزیران انجام

 دهد.

فرمان آرا سراغ داستان اسماعیل فصیح رفت جزئیات تصویب حق پخش تلویزیونی در کمیسیون تلفیق 

محمد رضا ممتاز واحد 

22 شهریور، روز بزرگداشت میرزا عبدالله فراهانی استاد موسیقی

مردی از خاندان هنر 

سیل لیبی-مو قاسم چشمه هفت  هزار ساله )چشمه علی( تهران کامل خشک شدعکس روز سوزن


